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venda, gairebé tots a Barcelona. Alhora, hem d’admetre que 
els darrers mesos hi ha hagut força incidències pel que fa a 
l’atenció que requereixen les persones i els establiments que 
col·laboren voluntàriament a fer arribar la DIRECTA a les lectores.

A la redacció, estem fent el que podem per capgirar aquesta 
situació, però no podrem aconseguir-ho soles. Per això, us 
demanem que penseu si l’assemblea del vostre casal, ateneu 
o centre social podria ajudar-nos en aquesta tasca, que ho 
comenteu al quiosc de la cantonada, a la llibreria, el bar, la 
perruqueria... Potser no poden esdevenir punts de venda, però 
almenys podem fer una subscripció. No us agradaria que, quan 
aneu al dentista, poguéssiu llegir la DIRECTA en lloc de l’Hola? 
També calen voluntàries que cada quinzena es desplacin del 
barri de Sants de Barcelona a diversos punts de la geografia i 
puguin aprofitar per dur-hi exemplars. La xarxa ja l’organitza-
rem nosaltres, però, si teniu contactes interessats, si us plau: 
escriviu-nos a directa@directa.cat. Si volem que la DIRECTA 
arribi arreu dels territoris de parla catalana, totes hi haurem de 
posar el nostre granet de sorra!

Recordem que cada dos dimarts al matí calen mans per aju-
dar a etiquetar els exemplars, si veniu al número 37 del carrer 
Riego de Sants, passarem una bona estona fent petar la xerrada 
i us donarem esmorzar i una Directa.
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La Directa rep una subvenció estructural de la Generalitat de Catalunya pel fet de ser un mitjà en llengua catalana, que suposa menys d’un 2% del pressupost. 
Per això hem de posar el seu logotip.

Estimades lectores, subscriptores, col·laboradores i totes 
aquelles individualitats i col·lectius que formeu part de 
la gran xarxa de la Comunitat Directa: us necessitem! 

Bé, sempre us necessitem, però aquest cop ens cal la vostra 
ajuda en un afer molt concret. Des de fa unes setmanes, estem 
reestructurant el sistema de distribució de la revista quinzenal. 
Com potser heu notat, ara mateix, tenim molt pocs punts de 

Marc Rude
@marcrude

Reactivem juntes el 
sistema de distribució?
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natius. “Cal aprofitar totes les esquerdes per promoure aquesta 
aposta”, va defensar Santolino. Totes elles van coincidir que la 
visió transversal del feminisme sempre hi pot ser present. No 
només cal emprar la perspectiva de gènere per informar amb 
professionalitat dels feminicidis, sinó que s’ha incloure a totes 
les peces, com recomanava García Grezner. “No hem de caure a 
retratar-nos només com a víctimes”, assenyalava Olid, “perquè 
som lluitadores i supervivents”.

D’altra banda, cal tenir presents els diferents components 
de la nostra identitat. La classe, el gènere, la identitat sexual, 
l’origen, la cultura, l’edat... Vides complexes i diverses que cal 
retratar amb fidelitat i respecte. “Les dones, sovint, som iden-
tificades amb mites i estereotips, com passa amb el vel islàmic 
interpretat en clau de submissió religiosa. Això és una visió sim-
plista i errònia, falsa”, explicava Serra.

Properament, engegarem altres #DebatsDirecta per conti-
nuar debatent maneres de fer que ens ajudin a practicar un 
periodisme revolucionari.

Hem estrenat els #DebatsDirecta com una aposta pel perio-
disme amb perspectiva de gènere. El 26 de novembre, 
l’Ateneu La Base del Poble-sec es va omplir de gom a gom 

per parlar sobre feminismes i comunicació. A l’acte, hi van par-
ticipar Bel Olid, escriptora, traductora i professora universitària; 
Joana García Grezner, experta en comunicació feminista; Montse 
Santolino, periodista i columnista d’aquesta casai i Laila Serra, 
membre de l’Observatori Origen. Amb elles, vam parlar del món 
del periodisme, que sovint reprodueix l’estructura patriarcal 
tant en els seus continguts com en les seves maneres de fer.

Les ponents van compartir el seu coneixement professional 
i les seves experiències personals. El repte és promoure pràc-
tiques periodístiques que posin l’accent en la perspectiva de 
gènere, una batalla diària, ja sigui als grans mitjans o als alter-

Anna Celma Melero
@acelmamelero

Debatre per 
millorar 

el periodisme



Sis dècades després de l’explosió dels anys seixanta, a les Illes Balears, el turis-
me s’ha convertit en una activitat dominada amb mà de ferro per un actor molt 
concret: els hotelers sorgits del ‘boom’. Estirem del fil per explicar com es van 
fer amb el poder, com dominen la política local i qui són aquests empresaris 
que exploten el territori i les treballadores locals per al seu benefici privat.

Marc Ferrà / Tomeu Terrades
@marcferra9 / @tomeuterrades

El port d’Andratx, 
al sud de la serra 
de Tramuntana 
/ MARC FERRÀ

“A la Mallorca dels darrers vuit-cents anys, hi ha tres 
grans moments: la conquesta catalana, el Decret de 
Nova Planta i la revolució turística”. Són paraules 

del professor Damià Pons. Avui en dia, és impossible entendre 
la realitat de les Illes Balears sense fer referència al turisme. 
L’arxipèlag és un territori marcat per un sector que ha crescut 
sense fre durant dècades: el 44,8% del PIB de les illes, el 32% 
de l’ocupació i el 40,4% dels impostos recaptats a les Balears 
provenen del turisme.

Aquesta revolució ha tingut uns beneficiaris molt clars: en 
seixanta anys, un grup d’hotelers balears han passat de tenir 
un hotel a peu de platja a formar part del conglomerat que 
governa el capitalisme turístic mundial. Com a contrapartida, 

Els hotelers: magnats 
del turisme balear
Moltes famílies i grups empresarials van establir autèntics imperis turístics a escala mundial des de les Illes

aquest model també ha tengut conseqüències pel territori, les 
treballadores d’aquest sector i la població en general.

L’engendrament d’un ‘monstre’ turístic
L’explosió hotelera va arribar als anys cinquanta del segle XX. Des-
prés de la Segona Guerra Mundial, la necessitat de comptar amb 
perifèries del plaer a Europa perquè els sectors assalariats gau-
dissin del mes de vacances pagades va convertir el delicat litoral 
mediterrani de l’Estat en una llaminadura pel capital internacio-
nal. A partir dels seixanta, el turisme va viure el primer boom: a 
la platja de Palma, en deu anys, el nombre de places hoteleres es 
va multiplicar per sis: 1.767 llits l’any 1959 i 15.126 una dècada més 
tard. De devuit hotels a l’inici d’aquest període, es va passar a 98.

La planificació de l’època va establir que els diners per finan-
çar aquesta expansió sortirien d’una política de terços: un terç 

L’explosió hotelera va arribar als 
anys cinquanta del segle XX, quan 
es buscaven perifèries del plaer a 

Europa on les assalariades poguessin 
gaudir del mes de vacances pagades
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de capital de l’empresariat –a les Balears, sorgit en bona part del 
contraban–; un terç dels crèdits oficials, i un terç del capital apor-
tat per majoristes internacionals. Segons Joan Amer, professor de 
la Universitat de les Illes Balears (UIB), “els majoristes financen 
gent de l’illa perquè construeixin nous hotels a canvi de tenir les 
places contractades per als primers quatre o cinc anys des de 
l’obertura del nou establiment”. Els propietaris dels hotels serien 
els empresaris locals, segons l’obligació que marcava la llei del sòl 
de l’època. La gent que va entendre millor el mecanisme acabaria 
convertint-se en la nova classe dirigent del turisme balear, espa-
nyol i mundial: les grans corporacions hoteleres es van crear a par-
tir de la integració vertical amb el capital dels operadors turístics.

Internacionalització de les empreses hoteleres
La crisi del petroli de 1973 va trasbalsar el turisme de sol i 
platja, fins aleshores en expansió. I encara no s’ha recuperat: 
els debats entre el turisme de qualitat i el de quantitat vénen 
d’aquell moment. El nucli del trasbals venia d’una constatació: 
el producte era molt sensible a la competència perquè la clien-
tela només es guiava pel preu. Si calia abaixar preus, el negoci 
ja no era rodó. La solució va consistir a repetir el que s’havia fet 
a les Balears en altres zones encara per explotar: les Canàries i 
la Península, primer; Mèxic, la República Dominicana, el Brasil, 
Tunísia o Cuba, després.

“Les empreses hoteleres tenien un capital acumulat que ja no 
tenia possibilitats de fixar-se a les illes, on la taxa de benefici era 
inferior a les que s’obtindrien a altres emplaçaments”, explica 
Ismael Yrigoy, professor de la UIB. Va ser una expansió emmar-
cada en l’evolució del capitalisme mundial: “L’onada neoliberal 
permeté l’obertura als capitals turístics de nombrosos països del 
Sud global, mentre que les corporacions turístiques es van inter-
nacionalitzar. Es van produir una successió de fusions, adquisi-
cions i aliances que crearen nous actors globals als sectors de les 
aerolínies, operadors turístics i hoteleres”, afegeix.

La internacionalització no va fer que les cadenes hoteleres 
es desentenguessin de les Balears. El primer govern balear de 

Gabriel Cañellas, investit l’any 1983, va néixer d’un pacte signat 
entre Alianza Popular i Unió Mallorquina al despatx madrileny 
de Carlos March Delgado, nét de Joan March i home fort de 
la Banca March. Durant els governs Cañellas, es van aprovar 
els dos decrets Cladera –nom del conseller de Turisme– que 
van ordenar l’expansió de l’oferta d’allotjament turístic en 
un moment en què els hotelers temien per la sobrecapacitat. 
L’oferta hotelera es va reduir.

Durant els anys noranta, la batalla es va desplaçar cap al 
sector immobiliari residencial. Cañellas, erigit en nou líder 
desenvolupista, va afirmar: “Volem convertir les Balears en 
la segona residència d’Europa”. Quan, el 1999, el pacte de 
progrés va implantar una taxa turística als hotelers, aquests 
s’hi van encarar amb una duríssima oposició. Quan, el 
2003, el PP va recuperar el govern, l’ecotaxa es va retirar. 
El professor Joan Amer ho deixa clar: “El debat sobre l’eco-
taxa va ser un debat polític i simbòlic sobre qui exerceix el 
poder a les Balears”.

L’escalf del poder polític als hotelers s’estén fins avui. Des-
prés de la crisi financera internacional de 2008, la reacció 
del govern balear del PP va ser modificar la llei de turisme 
per permetre el canvi d’usos dels establiments turístics 
i facilitar la seva conversió en establiments residencials, 
comercials, industrials o administratius. A les Illes, la inver-
sió privada per aquest concepte dels darrers anys supera 
els quatre-cents milions. A Magaluf, darrerament, Meliá ha 
transformat quatre hotels basant-se en aquests criteris i pre-
veu transformar-ne dos més. És un projecte que afecta espais 
públics com carrers o passejos, la reforma dels quals paguen 
les administracions. Això suposa un funcionament discuti-
ble, però passa desapercebut perquè les reformes s’anuncien 
en suplements de deu pàgines als diaris de les Illes. Els seus 
lectors i lectores no són la clientela de la zona remodelada, 
però sí que coneixen les notícies sobre Magaluf i la degrada-
ció extrema a què s’ha arribat, a cop de pub crawling i mama-
ding. Amb aquesta seqüència, a tothom li acaba semblant 
raonable que l’administració pagui a Meliá una part de la 
reforma del seu negoci hoteler.

>>> Ve de la pàgina anterior

/ RUBÉN CHAVARRÍA

La crisi del petroli de 1973 va 
trasbalsar el turisme de sol i platja: 

es constatava que el producte era 
sensible a la competència perquè la 

clientela es guiava pel preu

La solució va ser repetir el que 
s’havia fet a les Balears en altres 

zones encara per explotar com les 
Canàries, la Península i, després, 

l’Amèrica Llatina o Tunísia



ESTIRANT DEL FIL  5Directa 397 1 de desembre de 2015

Qui són els magnats del turisme balear?
Les grans empreses del turisme de l’Estat espanyol tenen un origen molt definit: les Illes Balears. L’arxipèlag va ser la catapulta 
que llançà moltes famílies illenques a establir autèntics imperis hotelers a escala mundial. Aquests són els casos més destacats.

GABRIEL ESCARRER JULIÀ

Fundà l’empresa Meliá Hotels 
Internacional el 1956. El seu en-
tramat empresarial ha tengut 
diversos noms: en un primer 
moment, s’anomenà Hoteles 
Mallorquines; posteriorment, els 
anys setanta, es converteix en 
la cadena Sol, moment en què 
l’empresa fa el salt i surt de l’illa 
per implantar-se a les Canàries 
i la península Ibèrica. El 1985, 
es llança a escala internacional 
i construeix un hotel a Indonè-
sia, concretament, en una àrea 
verge de l’illa de Bali. L’hotel fou 
inaugurat pel dictador que go-
vernava el país, Muhammad Su-
harto. Escarrer també va establir 
aliances amb Fidel Castro per 
poder obrir hotels a Cuba com 
a negoci mixt.

Actualment, l’empresa té més 
de 370 hotels a 40 països di-
ferents, segons expliquen al 
seu lloc web. Els beneficis de 
l’empresa de 2014 pugen a 31,9 
milions d’euros, amb una fac-
turació de 1.464 milions d’eu-
ros, segons Hosteltur. Segons 
la revista Forbes, Escarrer és 
la vint-i-quatrena persona més 
rica de l’Estat espanyol: la seva 
fortuna és de 1.500 milions 
d’euros. Actualment, Meliá és 
l’empresa hotelera número u en 
l’àmbit estatal.

MIQUEL FLUXÀ ROSSELLÓ

És l’actual president d’Iberoes-
tar. Durant el segle XX, la família 
es va dedicar a la indústria del 
calçat a Mallorca i no va ser fins 
al 1956 que va entrar al negoci 
turístic. Ho va fer amb la com-
pra de Viajes Iberia, fundada el 
1930 com a agència de viatges 
de la Banca March, propietat de 
l’especulador, contrabandista i 
mecenes de Franco Joan March. 
L’home de la família Fluxà que va 
comprar Viajes Iberia fou Loren-
zo Fluxà Figuerola, que entre els 
anys 1938 i 1939 va ser batle del 
bàndol feixista del poble d’Inca. 
Els Fluxà van crear el seu propi 
operador turístic el 1972, Viajes 
Iberojet. El 1983, crearen Ibe-
roestar com a empresa hotelera 
i, el 1992, van fer el salt interna-
cional amb l’obertura del primer 
hotel al Carib. Un fet caracterís-
tic d’Iberostar és que l’empresa 
va decidir reduir els seus hotels 
en propietat a Mallorca. Amb 
paraules del seu conseller de-
legat, José Antonio González, 
l’illa havia perdut competitivitat: 
al·legava que els nous destins 
tenien uns costs d’entre el 20 i 
el 40 per cent més baixos.

Actualment, el grup té un 
centenar d’hotels a setze països 
diferents i va tancar l’any 2014 
amb una facturació de 1.435 
milions d’euros. Miquel Fluxà, 
segons Forbes, té uns 1.000 mi-
lions d’euros i ocupa el lloc 40 
de la llista de les persones més 
riques de l’Estat espanyol.

CARME RIU I LUÍS RIU

Són els germans consellers 
delegats de l’empresa hotelera 
Riu. L’inici d’aquesta empre-
sa s’ubica a la badia de Pal-
ma, concretament, a la zona 
de s’Arenal, quan el fundador 
de l’empresa, Juan Riu Mas, 
va comprar l’Hotel Brisas l’any 
1953. Va ser el primer complex 
hoteler de l’empresa i estava 
destinat, sobretot, al turisme 
alemany. A poc a poc, el nego-
ci es va expandir per Mallorca. 
L’any 1985, l’empresa va obrir el 
seu primer hotel a l’illa de Gran 
Canària. La sortida a l’estranger 
no va arribar fins als inicis dels 
anys 90, amb l’Hotel Riu Taíno 
de Punta Cana. Amb l’obertura 
d’aquest complex, va començar 
la seva conquesta del Carib i la 
zona de l’Amèrica Central.

Riu va fer un salt quan va esta-
blir lligams estratègics amb TUI 
el 1993. Avui en dia, TUI és un 
dels operadors turístics més im-
portants del món i és propietari 
d’un 49% de Riu, que ja compta 
amb 105 hotels a denou països 
i uns ingressos de 1.618 milions 
d’euros el 2014, segons el seu 
informe anual. Els dos germans 
Riu compten amb una fortuna 
de 700 milions d’euros, segons 
Forbes, i se situen al número 58 
de les persones més riques de 
l’Estat espanyol.

SIMÓ PEDRO BARCELÓ VADELL

Cara visible del grup Barceló, 
que va obrir el seu primer ho-
tel el 1962 a Mallorca. Cap als 
anys 70, va fer el salt a la Pe-
nínsula i va obrir el seu primer 
hotel a Benidorm. Com altres 
empreses hoteleres, el 1981 va 
comprar l’operador turístic es-
panyol Turavia, amb presència 
als països de l’Amèrica Llatina. 
Gràcies a això, Barceló va fer el 
salt internacional. El 1985 obrí 
el seu primer hotel a la Repú-
blica Dominicana. El 1990 arri-
baren a Costa Rica i, el 1992, 
es va convertir en la primera 
companyia hotelera balear amb 
presència als Estats Units.

A hores d’ara, Barceló comp-
ta amb més de 100 hotels a de-
nou països i 685 agències de 
viatges a 22 països. El benefici 
net d’aquesta empresa el 2014 
és de 46 milions d’euros, se-
gons Hosteltur.

ABEL MATUTES JUAN

Cap o patriarca de la família Ma-
tutes, propietària de Palladium 
Hotel Group (abans anomenat 
Fiesta Hotel Group). La família 
ha tengut un important domini 
d’Eivissa a partir d’uns negocis 
de navilieres que li atorgaven 
un monopoli real de les co-
municacions amb l’exterior de 
l’illa. Matutes va administrar el 
primer boom turístic eivissenc 
durant el franquisme. Al final 
de la dictadura, va ser batle de 
la capital illenca, però Matutes 
va haver de deixar el càrrec per 
corrupció tot i haver gaudit de 
la protecció de Franco. El 1991, 
va inaugurar el seu primer ho-
tel a Punta Cana. Matutes va 
ser primer ministre espanyol 
d’Assumptes Exteriors de la pre-
sidència de José María Aznar, 
càrrec que va compatibilitzar 
amb els negocis turístics.

El 2014, l’empresa hotelera 
comptava amb 50 hotels a les 
Balears i arreu del món. El ma-
teix any, la fortuna de Matutes 
arribava 400 milions d’euros, 
segons Hosteltur.
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Atur, precarietat i exclusió són la clau de la modernitat a les 
Illes. Una recepta màgica cuinada amb cura per la lògica 
cimentada del tot inclòs, on el turisme és el xef i la classe 

treballadora, matèria primera reciclada any rere any al paradís de la 
temporalitat. Una societat en què el model turístic s’ha erigit sobre 
el treball precari, generador incansable de processos d’empobri-
ment i desigualtats. Una ferida, en fi, que supura fins a arribar a l’os 
de l’economia balear. Welcome to paradise.

Gairebé la meitat de la riquesa generada a les Illes està relaci-
onada amb el turisme. Les dades de la patronal turística Exceltur 
xifren el PIB turístic de les Illes en el 45,5% del total. Així doncs, no 
sorprèn que la majoria de les feines se sustentin en el clàssic sol i 
platja. Durant anys, la discutible relació entre el monocultiu turístic 
i les condicions laborals no s’ha qüestionat i l’aliança entre classe 
política, empresariat, banca i inversors ha enaltit les bondats de 
Goliat. El discurs oficial és optimista: amb una taxa d’atur del 13,8%, 
no hi ha lloc per queixes. O sí?

La temporalitat i la parcialitat són dos dels èxits on rau una equa-
ció turística que, arran de la desregularització de la reforma laboral, 
ha sacralitzat el treball precari. Avui, el 30% de la població assalari-
ada de les Illes treballa temporalment i el 56,4% dels contractes són 
parcials. Les dades reflecteixen la promíscua relació existent entre 
ocupació i precarització: treballar unes hores durant uns mesos 
ja no és quelcom temporal, sinó una realitat constant. A la revista 
monogràfica Tot Inclòs, Antoni Pallicer exposa que les treballado-
res estan contínuament sotmeses al xantatge de l’acomiadament, 
arriben a no tenir dies lliures i a no cobrar hores extres.

L’acció sindical coincideix amb Pallicer: la sobrecàrrega de 
feina, l’excés d’hores treballades en comparació de les pactades o la 
imposició de més disponibilitat són només alguns testimonis sobre 
aquest fenomen tan peculiar. L’anomenada parcialitat adulterada 
dificulta la conciliació laboral i familiar i amaga una ocupació a 
temps complet de facto, que no es recompensa ni salarialment ni 
en termes de protecció social. De fet, cada vegada hi ha més per-
sones que treballen fregant el llindar de la pobresa. Ho explica la 
Fundació FOESSA: el 42% de les famílies en què la sustentadora 
principal té un contracte temporal està en risc d’exclusió social. La 
feminització del problema, però, és clara: el 76% de les feines par-
cials les fan dones.

El paradís de 
l’explotació laboral
El 30% de la població assalariada de les Illes treballa temporalment

Leire Giral 
@LeireGiral

Durant els mesos de més sol, cau la nit més fosca sobre 
les cambreres de pis, un dels col·lectius de Mallorca 
que més pateix la precarització alineada amb la crisi. 

Treballen i viuen a la cara oculta del turisme, aquella que no 
apareix a les guies turístiques. Las que limpian los hoteles, el 
darrer llibre del professor Ernest Cañada, documenta el pati-
ment físic i psicològic que pateix aquest grup a conseqüència 
de la sobrecàrrega laboral.

Dins d’aquest col·lectiu, la figura de la fixa discontínua és 
una de les més corrents. Els contractes a temps parcial ja són 
el 50% dels contractes temporals en l’hoteleria, encara que 
sovint amaguen, en realitat, jornades completes no retribuï-
des ni declarades. La pitjor de les situacions, però, és per a les 
eventuals, que s’esforcen per treure la feina com sigui, ja que, 
si treballen més que cap altra, tindran més possibilitats de ser 
contractades de nou. En aquest clima de competència, es com-
plica la capacitat d’organitzar-se col·lectivament.

Cal tenir molt amb compte quin paper juga el masclisme en 
tot això. Segons els estudis de la professora Susana Narotzky, el 
treballs feminitzats es basen en la presumpció que les dones no 
són més que treballadores subsidiàries perquè la seva dedica-
ció principal no són les tasques productives, sinó les reproduc-
tives. Al sector dels serveis, les dones guanyen una mitjana de 
3.965,21 euros anuals menys que els homes. I aquesta concep-
ció s’incorpora als fonaments de l’economia i del tot inclòs: no 
solament s’abarateix el seu treball, sinó que s’obté un control 
polític i ideològic sobre elles. Algunes professionals difonen la 
seva situació al grup de Facebook Las Kellys.

Les que netegen 
els hotels

La temporalitat i la competència dificulten que el col·lectiu de 
les cambreres de pis s’organitzi col·lectivament

Anna Schnabel 
@nannaschnabel

Construcció d’un 
complex hoteler 
a Canyamel 
/ MARC FERRÀ

Hotel a la zona 
costanera de Can-

yamel / M. F.
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El nou govern progressista de les 
Illes Balears (format pel PSIB i 
MÉS) ha presentat una proposta 

d’impost turístic orientat a promocio-
nar aquesta destinació de masses, pro-
tegir-ne l’entorn i millorar-ne el servei, 
per fer-la més competitiva i menys esta-
cional. S’estima que es poden arribar 
a ingressar 80 milions d’euros a l’any, 
que és el doble del que es recaptà amb 
l’impost equivalent a Catalunya durant 
el 2014. Segons l’esborrany del nou 
decret, les finalitats que finançarà són 
el desenvolupament d’infraestructu-
res, productes i promoció relacionats 
amb el turisme sostenible, la protecció 
del medi natural i del patrimoni histò-
ric i cultural, l’impuls de la recerca i la 
millora de la formació laboral turística.

El context socioeconòmic balear en 
què es fa aquesta proposta és de rècord: 
d’afluència de turistes, de rendibilitat de 
l’activitat turística i immobiliària, d’in-
versió estrangera directa i de precarietat 

OPINIÓ

Per una taxa de reinversió 
ecosocialista
La nova taxa turística hauria de ser el mascaró de proa d’una política que gravi el malbaratament

Macià Blázquez
Grup d’Investigació sobre 
Sostenibilitat i Territori GIST 
(Universitat de les Illes Balears)

laboral amb el manteniment d’unes taxes 
altes d’atur. El fet que la proposta provin-
gui d’una conselleria emblemàtica, Inno-
vació, Recerca i Turisme, encapçalada 
pel numero u de la llista ecosocialista i 
nacionalista, Biel Barceló, converteix 
aquesta nova taxa en una mostra signifi-
cativa de la política d’aquest nou govern. 
És per això que ha generat un intens 
debat al si de la societat balear.

Entre el control del creixement i la 
demanda decreixentista
El diputat del grup MÉS, David Abril, 
defensa la seva proposta per mitigar i 
compensar les externalitats negatives 
del turisme. El vicepresident Biel Barceló 
també hi argumenta a favor dient que 
aquesta taxa es reinvertirà per millorar la 
destinació i fer que la prosperitat es com-
parteixi millor, sense perjudici de contri-
buir a l’augment del nombre de visitants.

La crítica més dura a les finalitats 
anunciades per aquesta nova font d’in-
gressos l’ha feta el Grup Balear d’Orni-
tologia i Defensa de la Naturalesa (GOB), 
que reclama que serveixi per rebaixar la 
càrrega ambiental, amb decreixement 
urbanístic i inversions en conservació 
de la naturalesa. Fent un pas més enllà, 

Ivan Murray ha proposat que contribu-
eixi amb determinació a la desturistitza-
ció. Per a Murray, una vertadera política 
ecosocialista promouria una transició 
ecològica vers escenaris d’un futur post 
turístic, més que probable per l’esgota-
ment del petroli.

Una anàlisi des de l’ecologia política 
ens permet perfilar els components de 
les lluites pel poder al si de la societat. 
Perquè, malgrat que el turisme gaudeix 
de bona reputació, encobreix processos 
d’explotació i sotmetiment dels interes-
sos col·lectius. Les arrels de les trames 
hegemòniques tenen la seva saba al 
capital, que sovint empra la cobertura 
de les institucions públiques. A les Illes 
Balears, l’elit per antonomàsia és l’ho-
telera, que es coordina a les federaci-
ons hoteleres de cada illa i encapçala el 
lobby estatal Exceltur. La majoria de les 
grans cadenes hoteleres de l’Estat són 
balears: Meliá, Riu, Barceló, Iberostar, 
Paladium, Piñero, BeLive, Grupotel, 
Playa Sol, Hipotels, Blau... La seva influ-
ència política és hegemònica, amb una 
forta ascendència sobre les institucions 
públiques. El suport dels hotelers ha 
determinat el resultat d’eleccions, per 
exemple, amb l’ascens de Jaume Matas 

a la presidència del govern balear. El de 
Matas és només un cas de representant 
polític corrupte, perquè ja han passat 
per presó, entre d’altres, dos conse-
llers de Turisme d’ençà de llavors. Amb 
l’inici de la crisi, els esforços del sector 
han passat de corrompre polítics a can-
viar la normativa. Tant és així que els 
serveis jurídics de les cadenes hoteleres 
han redactat, per exemple, la llei del 
turisme vigent, un planejament urba-
nístic de tall neoliberal fonamentat en 
la flexibilització territorial.

Una vertadera reinversió per la soste-
nibilitat ha de servir per contenir i rever-
tir aquesta tendència. La nova taxa hau-
ria de ser un mascaró de proa d’aquesta 
nova política per desincentivar el crei-
xement i gravar el malbaratament, vers 
el decreixement. Les Illes Balears són, 
cada dia més, un espai de refugi per a 
les classes socials més privilegiades, 
que tenen el turisme de qualitat com 
a coartada per justificar trens de vida 
sumptuaris. Si coincidim que aquesta 
riquesa extrema és una de les causes 
d’insostenibilitat més importants, hem 
de destinar els nous mecanismes polí-
tics a reduir-la amb mesures com la nova 
taxa de reinversió.

Zona humida de ses 
Fontanelles on es 
preveu la construcció 
d’un centre comercial 
/ M. F.



8  AL PEU DEL CANÓ Directa 397 1 de desembre de 2015

Jordi Basevi / Paula Duran
@matxinada14 / @Paula__Duran

Des del novembre de 2013, la societat valenciana ha que-
dat desproveïda de qualsevol mitjà audiovisual públic i 
en llengua pròpia. La desconnexió de RTVV ha suposat 

un punt d’inflexió per al País Valencià, l’únic territori de tot 
Europa amb llengua autòctona que no disposa d’un servei de 
ràdio i televisió públiques que el vertebre, tot i tindre més de 
cinc milions d’habitants.

Des dels seus primers passos, RTVV va ser un projecte audi-
ovisual ambiciós que va generar moltes expectatives, encami-
nat sobretot per la il·lusió de les professionals que encetaven 
aquesta nova etapa. Es dibuixava un nou present al capdavant, 
una finestra oberta al món a través de la qual mostrar i exterio-
ritzar la cultura nadiua, a disposició de la societat valenciana 
i conscient d’haver de ser el seu espill. Aquesta disposició es 
podia observar als inicis, amb aquella perseverança per cobrir 
amb les primeres emissions radiofòniques –i després les televi-
sives– una catàstrofe mediambiental prou comuna al territori: 
les gotes fredes. El mitjà va aconseguir grans índexs d’audièn-
cia, moltes persones van seguir aquestes primeres emissions 
perquè sentien molt d’interès per saber què passava al seu 
poble, a les comarques veïnes i al món.

Les professionals van dotar l’ens de prestigi. De fet, Radiote-
levisió Valenciana va ser el primer mitjà públic i autonòmic de 
tot l’Estat espanyol que va crear un Estatut de Redacció amb un 
comité de redacció propi. L’estatut regulava la funció de les seues 
societats (Televisió Valenciana SA i Ràdio Autonomia Valenciana 
SA) a través d’un ordenament jurídic amb caràcter de pacte reno-
vable i renegociable. El text obligava les periodistes i propietàries 
de les empreses informatives a oferir una informació autèntica i 
rigorosa: “Ni els uns ni els altres no es poden considerar propie-
taris del fet informatiu, ja que és un dret humà de cada individu”. 
Malgrat aquestes indicacions i la validesa jurídica de l’estatut per 
regular i ordenar les relacions professionals, tots els seus princi-

pis van començar a ser ignorats i violats de manera habitual per 
la direcció i els governants de torn.

La manipulació informativa i la mala gestió econòmica del 
mitjà van provocar que el seu prestigi i la seua audiència cai-
gueren al mateix ritme. En aquest sentit, l’any 1997, el comité 
de redacció, en el seu informe de seguiment dels informatius, ja 
feia un exercici d’autocrítica a la primera pàgina: “[…] el primer 
balanç és negatiu. Tenim Estatut, però no hi ha una veritable 
voluntat d’aplicar-lo. Els nostres directius ens han demostrat 
repetidament que l’Estatut de la Redacció és per a ells més una 
molèstia que una altra cosa. I per això sempre que poden se’l 
boten […]”. Així mateix, el centralisme imposat des de les pre-
sidències de la ciutat de València provocaria que les comarques 
d’Alacant i Castelló se sentiren gairebé invisibles en la que havia 
de ser la seua televisió. Aquesta poca articulació entre comar-
ques germanes també va contribuir a la mala fama de RTVV.

Els vestigis de la normalització lingüística
Radiotelevisió Valenciana també tenia la finalitat de normalitzar la 
llengua i vertebrar-la en l’imaginari del poble. No obstant això, les 
pressions exercides sobre el primer govern socialista van aconseguir 
la seua fita: desbaratar el procés de normalització que promovia la 
unitat de la llengua. L’arrel del conflicte provenia de la preocupació 
de la dreta burgesa, en bona part originària de Madrid, enfront de 
l’esquerra valenciana i el projecte autonòmic que s’estava gestant.

La dreta antivalenciana es va servir de la propaganda que li 
oferien mitjans com Las Provincias, un dels més llegits. En aque-
lla època, Emilio Attard, dirigent d’Unión del Centro Democrático 
(UCD) al País Valencià, va ser un dels primers creadors del discurs 
blaver que, al mateix temps, María Consuelo Reyna introduiria, 
com a directora del diari, en la seua línia editorial. El mitjà passaria 
a estendre un anticatalanisme servil a UCD, infundat en estere-
otips, que deixava entreveure l’antivalencianisme que ha marcat 
el rumb d’aquest territori. La pressió mediàtica i la manca d’un 
projecte clar repercutiria en les decisions i la reputació del govern 
socialista de Joan Lerma. Per la seua banda, Amadeu Fabregat, pri-
mer director general de RTVV durant l’època socialista, reivindi-

Del blau al negre, 
l’assassinat de la 

radiotelevisió 
valenciana

El tancament de RTVV simbolitza la fi d’una de les etapes més tràgiques de la 
gestió política del País Valencià. La societat valenciana ha quedat òrfena de 

mitjans propis i el sector audiovisual encara es ressent d’aquesta decisió del 
PP, que, des de fa dos anys, ha deixat més de 4.000 persones sense feina

L’ens tenia la finalitat de normalitzar 
la llengua i vertebrar-la en l’imaginari 

del poble, però les pressions sobre 
el primer govern socialista van 

desbaratar el procés

L’any 1997, el comité de redacció, 
en el seu informe de seguiment, ja 
feia un exercici d’autocrítica sobre 
la manipulació política dels espais 

informatius



cava la llengua mentre, alhora, creava la famosa llista de paraules 
prohibides perquè es consideraven “excessivament catalanistes”. 
Tot un conflicte lingüístic que esborraria qualsevol vestigi d’unitat 
del poble valencià i esvairia la funció de l’ens de radiotelevisió.

El comité de redacció ja afirmava en la seua primera memò-
ria que “les ingerències dels nostres directius sobre les paraules 
que s’han de dir o deixar de dir són constants i, evidentment, 
no s’ajusten a criteris lingüístics o idiomàtics sinó que són pura 
arbitrarietat” i que els directius “imposen o prohibeixen una 
determinada paraula amb l’argument al meu poble es diu així 
o el meu avi ho deia així”. Fins i tot certes presentadores uti-
litzaven el criteri lingüístic d’inventar-se paraules, com explica 
Albert Staro, exoperador de càmera de RTVV: “Recorde un 
programa de Falles amb María Abradelo on van entrevistar l’es-
criptor Fernando Vizcaíno Casas. En un moment donat, li van 
preguntar per què ell no parlava en valencià i Abradelo li va dir: 
‘Xic, tu fas com jo: si alguna paraula no la saps, te l’inventes’”.

‘RTPP’, reflex del ‘modus operandi’ dels populars
En 1995, arriba el govern popular d’Eduardo Zaplana, qui pre-
sidirà la Generalitat durant els pròxims set anys. Segons explica 
Amàlia Garrigós, extreballadora de Ràdio 9, “Zaplana ja portava 
la primera privatització de RTVV en el seu programa electo-
ral”. En aquesta època, es van dur a terme mobilitzacions de 
les treballadores, que van aconseguir aturar-la. Els partits de 
l’oposició hi van col·laborar de manera important interposant 
recursos per mitjà dels sindicats de la casa.

Des d’aleshores, Radiotelevisió Valenciana es va convertir en 
el NO-DO particular del Partit Popular. Amb Genoveva Reig a 
la televisió i José Ramon Varó a la ràdio, es formava una nova 
direcció que obviaria per complet l’Estatut de Redacció, faria 
desaparéixer la línia editorial i desdenyaria qualsevol rastre de 
dignitat periodística. La tasca informativa va passar a glorificar 
tota acció del govern i s’imposaria un silenci mediàtic respecte 
a la resta de forces polítiques i culturals contràries.

Les exigències de Zaplana eren molt estrictes i, en quatre 
anys, hi va haver quatre directors de Canal 9 (TVV). Entre d’al-

tres manies, l’expresident obligava les treballadores a traure’l 
a la televisió sempre pel costat dret de la cara, com a Julio 
Iglesias. Amb manipulacions com aquesta, l’audiència va anar 
minvant: es reduí d’un 30% fins al 3% de l’última etapa.

En 1999, entraria la joia de la casa a la secretaria general 
de RTVV. Vicente Sanz, la mà dreta de Zaplana. Sanz va ser 
secretari general del PP a València fins que va transcendir una 
conversa on afirmava que estava en política “per folrar-se”. Es 
va encarregar dels recursos humans de l’empresa, des de 1995 
fins a 2010. Eixe any, va ser cessat per haver assetjat i abusat 
sexualment de tres treballadores, que, en el seu moment, van 
ser silenciades amb l’acomiadament o la no renovació. 

Durant més de deu anys, Sanz teixiria una xarxa de clientelisme 
tot col·locant persones afins, amistats i familiars, que tindrien la 
funció de vigilar i dirigir les treballadores de cada departament. 
Per desenvolupar aquesta tasca, fundaria el primer sindicat groc, la 
secció d’Unió Sindical Obrera de la Comunidad Valenciana a RTVV 
(USOCV-RTVV), més coneguda com a USO, que va trair les treba-
lladores i va votar a favor del primer ERO. Amb aquesta estratègia, 
el polític va instaurar la doctrina de la por i va perseguir qualsevol 
actitud i opinió dissident, tant al lloc de treball com a les emissions.

La desprogramació de RTVV
La mala gestió de l’ens també va dur a la producció de programes 
de teleporqueria com Tómbola. De fet, Canal 9 seria la pionera a 
introduir aquest model de programes del cor. Gran part de la pro-
gramació estava contractada a empreses productores de Madrid, 
sovint s’emetia a altes hores de la matinada i tenia un 0% d’audi-
ència, com el programa de Fernando Sánchez Dragó. En aquest 
sentit, una bona porció del deute que arrossegava la televisió auto-
nòmica no era generat per la plantilla, com al·legava Fabra, sinó 
pels favors que es pagaven als periodistes d’ABC, El Mundo o La 
Razón. Un exemple d’aquest balafiament va ser la contractació de 
Jesús Mariñas, periodista de La Razón i de diverses revistes del cor, 
que cobrava 3.000 euros per participar a Tómbola cada setmana.

Presentadores com Isabel Durán o Carlos Dávila, que feien 
debats de pluralitat nul·la a altes hores de la matinada, també 

La seu de l’ens a Bur-
jassot (València), amb 
pancartes i pintades 
reivindicatives 
/ PAULA DURAN
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s’encarregaven de saquejar les arques públiques mitjançant 
sous escandalosos. Fins i tot se cedien espais perquè el diari El 
Mundo fera un programa propi. Aquest sistema va beneficiar 
exdirectores com Lola Johnson a Canal 9 i Lluís Motes a Ràdio 
9, que van sostraure uns sous de 80.417 i 64.404 euros anuals, 
respectivament. No només això: el circ del futbol suposaria un 
forat de caixa de 460 milions d’euros, que havien servit per 
subvencionar el Valencia CF, el Villareal CF, el Levante UD i les 
seues mascotes, amb l’objectiu de mantenir content un ampli 
sector de la població.

Respecte a tot l’anterior, el comité de redacció va dedi-
car set apartats en la primera memòria de l’any 1997, amb 
els títols següents: Informatius amb format de magazins; De 
política, ni parlar-ne; La selecció de temes. Abusos i absèn-
cies; Manipulació i censura; Una redacció desvertebrada; 
Gens de voluntat de protegir el valencià i Informació barre-
jada amb publicitat.

Malgrat aquesta foscor, Maribel Norman, exproductora i 
relacions públiques de l’empresa, comenta que a RTVV també 
s’han fet coses molt boniques, però no s’han volgut donar a 
conéixer per part dels caps. Per a l’extreballadora, “hi havia 
projectes molt bonics que podien aportar beneficis i eixes 
persones no volien impulsar-los perquè estaven dedicant-se a 
saquejar l’empresa contínuament”.

Al capdavall, la majoria de les direccions generals no han 
recaigut en professionals, sinó en figures polítiques reciclades 
o que després s’han reciclat. Per aquest càrrec, hi van passar –
entre d’altres– Juan José Bayona de Perogordo, succeït per José 
Vicente Villaescusa, que va ser acusat d’ocultar els pressupos-
tos del mitjà al consell d’administració. Posteriorment, va venir 
Pedro Garcia Gimeno, mà dreta de Camps i implicat en la trama 
de corrupció Gürtel. La llista continua amb José López Jaraba, 
encarregat d’iniciar el primer ERO, que fou declarat nul per 
improcedència, i un de tants directius amb sous més elevats 
que el del president de la Generalitat. I amb Alejandro Reig de 
la Rocha, que només entrar s'encarregarà d'orquestrar l'acomi-
adament de 1.145 treballadores en tres tandes.
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El deute de 1.300 milions d’euros creat per tot aquest balafia-
ment era insostenible. Just després que la justícia declarara 
nul el primer ERO i obligara a readmetre les 1.200 treballa-

dores acomiadades, l’expresident de la Generalitat condemnava a 
mort l’empresa. Arran del tancament, moltes treballadores es van 
organitzar en diversos projectes per intentar suplir la manca infor-
mativa i desprestigiar qui consideraven el culpable. D’una banda, 
un grup de treballadores, conegut amb el nom de Jupetins rojos, 
es dedicaria a perseguir i assenyalar Alberto Fabra –rebatejat com 
El Moniato– per tots els actes públics de la seua agenda. D’altra 
banda, naixeria Mildenou, la primera plataforma creada per les 
extreballadores després del primer ERO. Aquest projecte il·lusio-
nador tenia l’objectiu de servir perquè les treballadores es comu-
nicaren i demostraren la seua professionalitat. RTVV disposava 

“Les treballadores 
no som les culpables”
La plantilla lluita per la reobertura de Radiotelevisió Valenciana, una de les promeses electorals 
de l’actual govern tripartit (PSPV, Compromís i Podem) de la Generalitat

d’uns recursos humans amb prou nivell per poder haver creat una 
altra radiotelevisió. En canvi, les direccions no acompanyaven. 
Jorge Carretero, exproductor de l’ens, recorda les paraules que li 
va dir un executiu de la casa el dia del tancament: “Quina llàs-
tima, Jorge, que cap dels directors del mitjà s’haja cregut aquest 
projecte, el far de la indústria audiovisual valenciana”. Així, els 
corredors encara amaguen les pèssimes relacions laborals. Sanz 
va introduir el mecanisme de l’assetjament psicològic o mobbing, 
que va ser vertebrat pels dos sindicats grocs, l’USO i el CSI-F. 
Aquestes condicions internes han deixat malparada la moral de 
moltes treballadores. Mentre els clans familiars copaven les pri-
meres posicions, aquelles que es mostraven crítiques passaven a 
desenvolupar tasques inferiors, rebre càstigs o ser acomiadades.

Per amagar les veus dissidents dins de Canal 9, es va crear un 
segon canal: Punt 2, on van relegar moltes professionals que s’ha-
vien mostrat crítiques amb la direcció o amb qualsevol altre supe-
rior. Per contra, a Canal 9, hi van entrar moltes treballadores amb 
una predisposició clarament partidista. Tanmateix, algunes de les 

Jordi Basevi / Paula Duran
@matxinada14 / @Paula__Duran

L’últim comité d’empresa de RTVV, 
malgrat no existir legalment, ha 
seguit actiu i ha creat un full de 

ruta per reactivar l’ens

La Generalitat analitza la situació, 
però ha esborrat de les negociacions 
el punt que aludia a la justícia social 

amb les persones acomiadades 

Les professionals 
s’han mobilitzat 

repetidament contra 
el tancament de la 

radiotelevisió pública 
/ PAULA DURAN



Directa 397 1 de desembre de 2015 AL PEU DEL CANÓ  11

veus més formades i crítiques de la casa passarien a un segon pla 
televisiu, quasi sense audiència per la poca publicitat que donava 
el canal principal als programes de Punt 2. A Ràdio 9, s’intentava 
fer una cosa similar desplaçant el sector crític de la plantilla a pro-
grames que s’emetien a altes hores de la matinada o amb poca 
audiència. El seu esforç i producció eren menyspreats, malgrat 
que la majoria de la programació oferia temàtiques i continguts 
sobre el País Valencià, produïts a RTVV i íntegrament en valencià, 
tal com exigia l’estatut.

La situació d’estrès creada per aquest tracte laboral ha fet patir 
moltes treballadores i ha causat malalties cròniques, depressions, 
separacions, atacs de cor, vessaments cerebrals i, fins i tot, la mort. 
Tot i així, mai no s’ha fet cap estudi sobre les conseqüències que 
van provocar ambdós ERO sobre la salut de les treballadores. Les 
professionals i el teixit industrial de l’audiovisual valencià estan fets 
pols. Amb el tancament de RTVV, no solament acomiadaven 1.600 
persones, sinó que condemnaven la resta del sector a desaparéixer 
de manera progressiva. Més de 4.000 persones perdrien la seua 
feina de manera col·lateral al tancament de l’ens, un sinistre total 
per a les treballadores de l’audiovisual valencià.

Els desavenços de la reobertura
Després de la descomposició de totes les parts de RTVV, les úniques 
que han quedat sota la pols de les restes han sigut les treballado-
res. Quan el primer ERO va ser declarat nul pel Tribunal Superior 
de Justícia de València, Alberto Fabra va detonar el botó per fer un 
segon ERO i tancar definitivament l’empresa, tot i que no va rebre 
el suport de moltes persones del seu mateix partit. El tancament 
de RTVV es va sotmetre a una votació prèvia entre els sindicats i les 
treballadores, 400 de les quals –entre la CGT i les no-afiliades– van 
votar en contra i no van signar l’acord. Després d’aquesta decisió, 
es va interposar una demanda a l’Audiència Nacional espanyola 
perquè també es declarara nul el segon ERO, que actualment està 
admesa a tràmit. Si es dictaminara a favor, la sentència obligaria a 
anul·lar-lo i a tornar a readmetre totes les treballadores de la casa.

L’últim comité d’empresa de RTVV, malgrat no existir legalment, 
ha mantingut la seua activitat de manera altruista i ha creat un full 
de ruta per reactivar l’ens. El pla gira al voltant de tres aspectes fona-
mentals: fer justícia social per resoldre el conflicte laboral, escollir 

uns criteris coherents per reactivar l’empresa amb antigues i noves 
professionals i assegurar que els continguts siguen legítims. Els pas-
sos que caldria seguir són, en primer lloc, anul·lar l’últim ERO i tor-
nar a introduir la totalitat de la plantilla, pagar els sous que es deuen 
i fer un tercer ERO que equilibre la plantilla en unes 800 treballado-
res. Tot això, sota uns criteris justos com ara l’oposició i l’antiguitat, 
entre antigues i noves candidates. La demanda de la CGT i aquest 
full de ruta han fet que moltes de les professionals continuïn parlant 
de reobrir RTVV. El comité va presentar a l’exconseller José Císcar 
el que costaria fer-ho aquell moment: dotze euros per habitant, a 
canvi d’una ràdio i una televisió públiques i autonòmiques.

Ara per ara, el tripartit que governa el País Valencià haurà de 
complir amb aquesta part del seu programa electoral i, per des-
comptat, amb totes les extreballadores, amb les quals va col·laborar 
per trobar una solució a l’última barbaritat del PP. “La reconstruc-
ció de RTVV reclama esforç, paciència i perseverança”, com afirma 
Manolo Camarasa, membre del comité d’empresa: “Volem una 
televisió i uns mitjans públics tot defensant les treballadores, aquest 
és el nostre doble objectiu. […] Estalviaríem moltes demandes, no 
només la nostra de CGT, sinó també les individuals que podien 
presentar les treballadores”. Per primera vegada, el 17 de juliol pas-
sat, el comité va entrar al Palau de la Generalitat, on l’esperaven 
Ximo Puig, president de la institució, i Enric Morera, president de 
les Corts, per fer una primera reunió oficial. Aquesta donava pas a 
un ferm compromís de negociar la reobertura per part del Consell.

Per la seua part, el Consell va aprovar la creació d’un Alt Comis-
sionat Consultiu de Radiodifusió, Televisió i Altres Mitjans de Comu-
nicació (ACC-RTV) per analitzar la situació i engegar RTVV de nou, 
el més prompte possible. L’actual secretari autonòmic de comuni-
cació del Consell, José María Vidal Beltrán, va ser nomenat presi-
dent d’aquest organisme per negociar amb el comité d’empresa. 
Durant la primera trobada, Vidal va esborrar el punt que al·ludia a 
la justícia social. Aquesta decisió té el seu origen en un suggeriment 
de la Generalitat fet a proposta de la Unió de Periodistes Valencians, 
tot i que aquest sector representa només el 10 % de la plantilla. Per 
tant, les comunicacions entre el nou Consell de la Generalitat i les 
extreballadores no han arribat a bon port, ja que aquestes, encara 
representades pel comité, no accepten que les negociacions no con-
templen el conflicte laboral.

“RTVV, la 
volem nostra”
Durant el govern popular, es van acon-
seguir amagar fets tan greus com que 
Canal 9 va haver de pagar quasi set mi-
lions d’euros per cobrir la visita del papa 
Benet xvi. Una part d’aquesta xifra s’in-
clou dins de les operacions de la trama 
Gürtel, en què tres d’eixos milions van 
anar a parar a les butxaques de quatre 
persones de l’entorn del PP, entre elles, 
Álvaro Pérez, El Bigotes, amic de l’àni-
ma de Francisco Camps. Per contra, 
abans d’aquesta visita, es van fer tots 
els possibles per silenciar les familiars 
de les víctimes d’un dels accidents més 
terribles de la història del metro a l’Estat 
espanyol: l’accident del 3 juliol de 2006 
al metro de València, amb 43 persones 
mortes i 47 ferides. El govern, gràcies a 
RTVV, aconseguia amagar, de nou, to-
tes les seues vergonyes. No va ser fins al 
dia del tancament que la representant 
de l’associació de víctimes (AVM3J), 
Beatriz Garrote, va poder entrar al pla-
tó de la televisió pública per explicar el 
que havia passat set anys enrere.

Tancar RTVV va ser la gota que va 
fer vessar el got. D’aquesta manera, 
el règim del PP va sentenciar la seua 
mort al País Valencià. L’ens va passar 
de ser el seu espill a ser el reflex dels 
budells del PP i el seu modus operandi: 
la corrupció institucional organitzada i 
l’espoli social, econòmic i cultural. Tot 
això es va construir sobre el desco-
neixement d’un poble silenciat, ador-
mit i enganyat. De fet, moltes persones 
van defensar el tancament del seu pro-
pi mitjà d’informació públic fent servir 
el discurs d’Alberto Fabra, un president 
que ningú no va votar i que ni tan sols 
sap parlar valencià. Un paradigma ex-
travagant que sembla haver acabat 
amb l’arribada del nou govern.

En aquest sentit, fa poc, les Corts 
Valencianes van aprovar una proposta 
de llei (amb l’abstenció dels vots de PP i 
Ciutadans) per revocar la que va crear el 
PP per poder tancar l’empresa pública. 
Així mateix, per al 2016, els pressupos-
tos de la Generalitat destinaran una par-
tida de prop de 30 milions d’euros per 
reobrir RTVV i 26 per extingir les anti-
gues societats. Al mateix temps, sembla 
que s’està gestant un nou model de ra-
diotelevisió pública al si de les universi-
tats valencianes. No obstant això, María 
José Armada, extècnica de so i fundado-
ra dels Jupetins rojos, expressa la tensió 
que viuen les extreballadores amb les 
decisions actuals del tripartit: “Aquestes 
persones ens van prometre que reobri-
rien RTVV i ara ens diuen que és molt 
complicat. No tot és tan complicat, es 
pot solucionar. I se’ls ha lliurat un full de 
ruta”. Dependrà de les noves decisions 
que prenga el govern actual, doncs, que 
es torne a repetir la història o que totes 
les parts obtinguen un bon desenllaç.

Una de les pro-
postes passa per 
fer un tercer ERO 
que equilibre la 
plantilla en unes 
800 treballadores 
/ P. D.
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El 20 de novembre va fer 40 anys de la mort de Franco. 
Quina legitimitat té l’Estat espanyol per decidir què és dis-
curs de l’odi si tenim en compte l’herència del feixisme o 
que encara celebra el 12 d’octubre com a diada nacional?
En primer lloc, cal pensar en què és el discurs de l’odi i, en 
particular, els crims d’odi. Tradicionalment, seria allò que dis-
crimina activament una minoria: si hi ha un assassinat i es pot 
demostrar la intenció racista com un dels seus propòsits. Crim 
d’odi, en general, s’entén com un afegit al marc legal que legisla 
les agressions: seria una extensió de la llei per combatre discri-
minacions que es produeixen a través de la violència per raons 
de gènere, de raça i fins i tot d’estatus de classe o migratori.

Parlem del cas dels antifeixistes del 12 d’octubre. Una pro-
testa contra un acte feixista va acabar amb aldarulls, deten-
cions i càrregues policials. Dos joves antifeixistes van ser 
jutjats per, presumptament, haver causat lesions a un dels 
feixistes. La sentència condemnatòria va incloure l’agreu-
jant d’odi ideològic. Com s’entén aquesta qualificació?
Una baralla és una baralla i, a vegades, succeeix en oposició 
política. Però, en quin sentit es pot dir que els antifeixistes van 
cometre un crim d’odi contra els feixistes? (riu). En aquest cas, 
hi ha una enorme inversió de la idea de crim d’odi, que original-
ment va ser pensat per protegir les minories contra les majories 
o, fins i tot, contra l’Estat. Només un jutge o un tribunal amb 
interessos en la censura del discurs antifeixista podria conside-

rar culpables els antifeixistes. Es representa els feixistes com 
una minoria protegida, com un grup vulnerable que necessita 
suport addicional del sistema legal. S’entreveu que l’Estat mani-
pula la doctrina del crim d’odi per censurar, degradar i empre-
sonar per raons de filiació política.

Així doncs, l’Estat posa en marxa un mecanisme per pro-
tegir uns individus feixistes?
Què implica que el govern decideixi que una protesta antifei-
xista ha de ser entesa com a punible i, fins i tot, mereixedora 
de pena de presó? Estableix un sector de manifestants com 
a criminals polítics. És el retorn a la situació en què l’Es-
tat posa els dissidents a la presó. Resulta un moment molt 
aterridor, sembla que els tribunals s’estiguin aliant amb els 
feixistes. I això, en què converteix l’Estat, doncs? És activa-
ment feixista, assumeix una identificació feixista? Si és així, 
els dissidents polítics seran empresonats. Ho sabem, perquè 
aquesta és la història del feixisme.

Aleshores, es plantegen dos tipus de violència segons el 
prisma de l’Estat? Una, legal i exercida pel govern; l’altra, 
il·legítima i sorgida de la reacció popular.
Al seu assaig Una crítica de la violència, Walter Benjamin fa 
una reflexió –que també podem trobar en Gramsci– i descriu 
que, en general, l’Estat monopolitza la violència, necessita 
monopolitzar-la. L’Estat no pot ser un Estat sense policia, pre-
sons i fronteres. Així, hi ha tres modalitats de la força física 
que empra per protegir el seu territori i el seu poder sobirà i, 
alhora, regular qui serà part de la seva ciutadania i qui n’es-
tarà exclòs. Crec que el terme violència d’Estat és adequat i 

Anna Celma 
@Acelmamelero

Judith Butler, filòsofa

“L’Estat és qui determina la 
legitimitat de l’ús de la força. El que 
és legítim és allò que el protegeix”

Judith Butler recull en si mateixa la 
idea de la interseccionalitat, una teoria 
–cabdal en el feminisme contempora-
ni– que defensa que diferents catego-
ries biològiques, culturals i socials com 
el gènere, l’edat, l’origen ètnic, l’orien-
tació sexual, la classe, la nacionalitat, 
l’edat o la religió interactuen a nivells 
múltiples i, sovint, simultanis. La filò-
sofa, que va néixer a Cleveland (Ohio), 
al si d’una família jueva amb arrels 
hongareses i russes, afirma que, du-
rant l’adolescència, va descobrir el ter-
me lesbiana i s’hi va sentir identificada; 
li va doldre profundament la càrrega 
negativa d’odi que comportava. Acom-
panyades per la productora Metromus-
ter, parlem amb Butler sobre les perso-
nes refugiades que arriben a Europa, 
l’ús del llenguatge per part dels estats, 
el significat de la violència, els crims 
d’odi, els feminismes i el gènere.



correcte. Però la majoria dels estats només s’entenen com a 
protectors que, d’alguna manera, fan ús de la força per defen-
sar-se ells mateixos i la seva integritat.

L’Estat presumeix d’un ús legítim de la força i la violència.
S’anomena violència il·legítima qualsevol tipus de violència 
que posi en qüestió l’statu quo de l’Estat, com ara considerar 
que el govern du a terme polítiques injustes o violentes, opo-
sar-se a una contesa bèl·lica o bé criticar la guerra econòmica 
contra els pobres. Qualsevol expressió de força que s’empri 
per expressar la discrepància serà sempre il·legítima. L’Estat 
és qui determina la legitimitat. El que és legítim és allò que el 
protegeix, qualsevol desafiament serà il·legítim. Així, en certa 
manera, s’obté una distinció arbitrària (riu) entre l’oposició o 
la resistència a un Estat feixista i l’oposició o la resistència a un 
Estat que ha monopolitzat la força de tal manera que la seva 
violència s’entén com a legítima per se.

Quin paper hi juguen, aquí, la resistència popular, les 
manifestacions o les revoltes ciutadanes?
Com entenem la resistència popular contra un Estat feixista, 
la mobilització massiva per destronar un autòcrata o un dic-
tador? Aquestes accions podran ser assenyalades com a il·le-
gítimes i violentes, encara que no siguin físicament destructi-
ves i que intentin enderrocar una estructura injusta. Per tant, 
aquesta discussió sempre és canviant. Si tenim un visió demo-
cràtica radical, podríem dir que les persones que s’aixequen 
contra l’Estat feixista estan fent el que és correcte i necessari. 
La revolta popular és legítima perquè tots els estats s’han de 
basar en la sobirania i la voluntat populars. Així doncs, si la 

ciutadania s’aixeca contra l’Estat, la protesta serà il·legítima 
des del punt de vista del poder, però qualsevol teoria de la 
democràcia ho assenyalaria com a veritablement democràtic. 
Perquè s’entén que un Estat que no sigui compatible amb el 
mandat popular és il·legítim.

L’Estat crea el discurs de la violència i la seva legitimació, 
el marc legal. Com fa ús de la idea del terrorisme?
D’ençà de l’any 2001, es té molta por de l’anomenat domestic 
terrorism. Després de l’11-S, als Estats Units, existia el temor 
que terroristes de l’Afganistan o l’Iraq s’haguessin infiltrat al 
país. Els darrers anys, però, veiem que les grans manifestacions 
públiques contra la violència policial o el racisme també són 
tractades com a potencials casos de terrorisme interior. Així, a 
Oakland o a Ferguson, la policia rep entrenament per part de 
personal de seguretat privat, que ensenya les mateixes tècni-
ques que es fan servir a la guerra, especialment a l’Orient Mitjà. 
Grups d’instructors provinents de Singapur o d’Israel... Potser 
succeeix el mateix a l’Estat espanyol.

Sí, els Mossos d’Esquadra són entrenats pel Mossad.
Veig una tendència global envers els moviments democrà-
tics, les assemblees que posen en qüestió les polítiques o la 
legitimitat de l’Estat: se’ls tracta com si fossin les avançades 
del terrorisme intern. Es defensa que calen protocols anti-
terroristes per part de la policia i això difumina la distinció 
entre cossos policials, cossos militars i personal de seguretat 
privada. Així doncs, el llenguatge és molt important. Què és 
una protesta? Què és un disturbi? És molt interessant la rapi-
desa amb què una protesta canvia de denominació perquè, 

Els darrers anys, veiem que les grans 
manifestacions públiques contra la 
violència policial o el racisme són 
tractades com a potencials casos de 
terrorisme interior

Es defensa que calen protocols 
antiterroristes per part de la policia 
i això difumina la distinció entre 
cossos policials, cossos militars i 
personal de seguretat privada
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en el moment que passa a dir-se disturbi, entra en escena el 
problema del manteniment de l’ordre i es posen en marxa 
protocols que beuen de les tècniques de guerra. Si es tracta 
d’una protesta, els drets democràtics han d’estar protegits; 
si és un disturbi, la seguretat s’imposa. La meva sensació és 
que, una vegada i una altra, la seguretat està deslegitimant, a 
priori, els drets democràtics de reunió i protesta. Certament, 
hem vist això a Turquia, on participar en una manifestació 
pot ser aterridor.

A Barcelona i a Madrid, hi ha hagut detencions d’anarquis-
tes, una setantena de persones, acusades de terrorisme. 
Les operacions s’han dut a terme sense proves. Hi ha la sen-
sació que, a través d’elles, es vol crear un discurs de la por.
Si es tracta d’un grup que no ha emprat la violència contra 
persones, per què les seves idees són tan aterridores? Crec 
que aquí topem amb una supressió activa de la llibertat de 
pensament. Si l’Estat ataca els anarquistes, no els està trac-
tant com si fossin un ridícul moviment d’extrema esquerra. 
De fet, mostra temor davant la possibilitat que prenguin o 
guanyin poder. Per tant, es tracta d’una batalla política. És 
una manera d’utilitzar els recursos violents de l’Estat per 
suprimir una minoria política.

El llenguatge també s’empra com a arma violenta en la 
parla injuriosa o en expressions d’odi cap a les minories. 
Vostè ha suggerit que l’ús de paraules com nigger o spik 
podria ser una manera de reapropiar-se del llenguatge.
Sí. Però només les han d’utilitzar aquelles persones a les quals 
interpel·len, sens dubte. L’ús del llenguatge en expressions 
artístiques o reivindicatives, com ara la música rap o peces 
d’arts escèniques, és delicat. Resta una pregunta oberta: hem 
d’intentar aconseguir un llenguatge que estigui lliure de tota 
aquesta càrrega injuriosa? A vegades, una paraula que ens 
fereix profundament perd aquesta capacitat feridora si la resig-
nifiquem. Tot i així, no tothom està legitimat per fer-ho. Moltes 
persones continuen emprant aquests termes despectius per 
degradar, per instituir una desigualtat, social o econòmica. En 

aquests casos, cal estar-hi en contra! I no es tracta d’oposar-s’hi 
legalment, sinó de fer-hi una oposició política.

A Sevilla, alguns grups de feministes van resignificar les 
processons fent-ne paròdia amb la Procesión del Santo 
Coño Insumiso, que lluïa una enorme vagina feta de pa-
per maixé. Es va emprar per ridiculitzar l’Església i per 
assenyalar els atacs que, com a feministes, reben per 
part de la institució. L’Església les va denunciar.
Per què?

Van ser acusades i condemnades per atacar i insultar les 
pràctiques religioses i la tradició catòlica. Com es pot 
respondre davant aquestes acusacions?
Hem de recordar que és molt important tenir un nombre creixent 
d’advocats radicals (riu). Criticar l’Església ha estat un gran pro-
blema a Espanya; sempre hi haurà algú que digui: “Vostè està ata-
cant la religió!”. Criticar obertament les restriccions a la sexualitat 
o les representacions de rols de conducta que l’Església desitjaria 
perpetuar en la nostra societat no és atacar. De la mateixa manera 
que nedar fins a una frontera no és el mateix que atacar un país. 
Què és un atac? Què és una crítica? Crec que hem de reflexionar-hi. 
La crítica pot ser difícil, especialment si estàs criticant la legitimitat 
d’un Estat o pretens denunciar l’Església per la seva pretensió de 
veritat teològica natural o universal. Però articular aquest tipus de 
crítica és part d’una democràcia oberta.

En aquest cas, es podria fer una equivalència entre la reapro-
piació de paraules injurioses i la reformulació del llenguatge 
com a resposta a la imposició de rols envers les dones?
La processó que descrius va ser un acte d’autodeterminació 
política. Estaven decidint activament els termes de la seva auto-
representació. Es tracta d’un dret bàsic que ha de ser respectat! 
L’Església té la seva pròpia processó, a través de la qual deci-
deix com representar-se.

Hi ha el risc que els grups feministes o qualsevol altre 
grup polític, pel fet d’intentar mostrar la discriminació i 
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Si l’Estat ataca els anarquistes, no els 
està tractant com si fossin un ridícul 
moviment d’extrema esquerra. De fet, 
mostra temor davant la possibilitat 
que prenguin o guanyin poder
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L’Església catòlica i 
altres organitzacions 
temen que el concepte 
de gènere produirà 
el caos, destruirà la 
família, la nació... i tot 
sentit de la llei natural
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el dolor de les minories, caiguin en una actitud condes-
cendent o generin l’exclusió d’aquelles persones que ja 
estan excloses. Com es pot evitar?
Crec que les millors formes de feminisme són les que treballen 
en aliança amb altres grups que lluiten contra l’explotació. Hem 
de recordar que les dones són internament diverses: potser ara 
viuen en un mateix espai, però provenen de diferents classes i reli-
gions, tenen nacionalitats,  antecedents racials i ètnics diferents... 
Per tant, el feminisme ha de ser internament divers. I també s’ha 
d’aliar amb altres moviments per cobrir problemàtiques com 
la immigració, l’oposició a la policia i el sistema penitenciari, el 
moviment antidesallotjaments, la garantia dels drets de les per-
sones sense llar, la lluita contra els poders corporatius i el neoli-
beralisme. El feminisme ha de forjar aliances fortes; crec que això 
impediria que es convertís en un grup tancat amb una única pre-
ocupació. Alhora, també és una manera d’afirmar que les dones 
tenen moltes raons per participar en diversos fronts polítics.

Quan vostè diu les dones, penso en El género en dispu-
ta, l’obra en què parla sobre què és el que et fa dona, el 
procés de convertir-se en dona –que mai no acaba–, la 
performativitat del gènere... Creu que la societat d’avui 
és més oberta a la idea que el gènere pot ser fluid i que la 
concepció binària és un miratge?
Encara estem caminant al llindar d’aquest canvi. No obstant 
això, sóc molt conscient que la idea de gènere sembla donar 
a entendre que hi ha diferents maneres de ser una dona o 
un home, que viuen fora d’aquesta oposició binària. El terme 
gènere s’ha eliminat dels manuals escolars a països com 
França, Itàlia i el Brasil –ja no es permet que s’ensenyi– i, a 
Polònia, hi ha un debat similar. Alhora, però, s’ha produït 
una resposta forta de l’Església catòlica i altres organitzaci-
ons. Temen que el concepte de gènere, si s’entén obertament, 
produirà el caos al món, destruirà la família, la nació... i tot 
sentit de la llei natural. Per tant, aquest terme té el poder de 
pertorbar, perquè hem vist que les lleis tracten de contenir-lo, 
de mantenir-lo encasellat. Veig més amplitud de mires envers 
aquest pensament, però també constato una reacció conser-
vadora. Així doncs, no sé cap a on ens dirigim.

Ens trobem en una situació de crisi 
humanitària a les fronteres europees. 
El cas dels milers de persones refu-
giades que arriben a Europa, fugint 
dels conflictes del Pròxim Orient, ha 
generat respostes de benvinguda i 
de rebuig. D’altra banda, les persones 
sovint són tractades d’il·legals. Com 
es legitima aquesta violència estatal 
emparada sota el discurs de la pro-
tecció de les fronteres?
D’acord amb el dret internacional i amb 
les normes que regeixen el dret a l’asil 
i el refugi, ratificades per la UE, si arri-
ben refugiades a la frontera, se les pot 
enviar a algun espai transitori o bé pro-
porcionar-los un viatge segur fins al país 
que les pugui acollir. Però l’Estat ha de 
rebre les persones refugiades, fins i tot 
si decideix no donar-los la ciutadania o 
el dret de residència. Així doncs, s’ha 
de produir una rebuda legal i les refu-
giades han de ser tractades de manera 

humanitària perquè estan exercint 
el seu dret a demanar asil. Existeix el 
protocol legal, però caldria enfortir-lo, 
caldria un dret d’acollida que garantís 
rebre refugi i habitatge i una manera de 
guanyar-se la vida, ni que fos temporal, 
fins a trobar situacions més estables.

Com s’interpreta l’ús de la força en 
el cas concret del Tarajal, en què la 
Guàrdia Civil espanyola va dispa-
rar bales de goma i va llançar pots 
de fum contra un grup de migrants 
subsaharians?
Era un grup de persones que nedaven 
des del nord de l’Àfrica fins a la costa 
espanyola. Sí, intenten arribar a les costes 
il·legalment, però no estan atacant l’Es-
tat espanyol. No parlem de míssils! No es 
pot qualificar d’activitat militar. Nedaven 
sense res, arriscant la vida per arribar a un 
altre país on imaginen que poden obtenir 
refugi i escapar de la misèria econòmica. 

Hi ha guerres, fam, misèria econòmica 
i malalties a molts països de l’Àfrica; per 
tant, les raons de la fugida són diverses. 
Afirmar que ataquen les fronteres o que 
representen un risc de seguretat és, bàsi-
cament, dir que l’Estat espanyol no les 
tracta com un grup de refugiades: no les 
acollirà, no els proporcionarà recer ni es 
prendrà una decisió reposada sobre si 
poden quedar-se. Ni tan sols se’ls garantirà 
un retorn segur als seus països d’origen.

Els estats no compleixen les lleis...
Ens hem de preguntar en quines condi-
cions els governs europeus estan dispo-
sats a violar el dret internacional i fins 
i tot els protocols de la Unió Europea. 
Quan aquestes persones intenten arri-
bar a les fronteres en condicions tan 
extremes i se les ataca, s’està produint 
una enorme fantasmagoria racial. En 
disparar contra elles, s’explicita que no 
se les tracta com a éssers humans, sinó 

com a instruments de guerra que han 
de ser abatuts per prevenir una inva-
sió. I es tornen a invertir les veritables 
relacions de poder que es produeixen 
en aquesta situació: de vulnerabilitat 
per part de qui arriba a la costa nedant 
i d’ús de la força per part dels cossos 
policials, militars o de seguretat.

Com es visibilitza aquesta inversió 
de les relacions de poder?
Qui està militaritzant la situació? Aquells 
que custodien la frontera i usen les seves 
armes per matar vides, òbviament pre-
càries, al mig del mar. Tracten aquestes 
persones com si no valguessin res, com 
si no tinguessin drets ni cap mena de 
cobertura legal, de manera que no se’ls 
concedeix cap dignitat com a éssers 
humans. En aquest cas, podríem parlar 
de la psicosi, de la paranoia de l’Estat. 
En un moment com el que vivim, em 
sembla molt important parlar-ne.

“Les persones que arriben a les fronteres 
estan exercint el seu dret a demanar asil”
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@La Directa

La bandera de la Co-
fradía de Navegantes 
Anarquistas 

“Nòmades del mar, bucaners del segle XXI, trave-
llers fl otants, rodamons d’altura o punkis de 
cabotatge, aspirants pirates i xusma antisistema: 

unim-nos! No importa si governeu un bergantí o una barca 
autoconstruïda; un catamarà o una canoa; una goleta o un vai-
xell de paper. El mar i els velers no són solament un luxe per a 
pijos i privilegiats, ben al contrari: els navegants que van saber 
entendre millor la mar parlaven clarament del seu rebuig cap a 
una societat coercitiva i consumista”. D’aquesta manera, el lloc 
web de Recla-mar convida la gent que ho vulgui, amb vaixell 
o sense, a adherir-se a la xarxa virtual per a la coordinació de 
navegants anarquistes: el col·lectiu llibertari del mar.

Nascuda l’any 2014, la xarxa pretén servir de nexe d’unió 
de tot un moviment itinerant i dispers pels oceans i els mars 
expandint la idea d’una nàutica no luxosa, encarada a l’autoges-
tió mitjançant el reciclatge, l’autoconstrucció i l’automanteni-
ment. Formada per un grup heterogeni de persones provinents 
de diferents trajectòries de lluita, activisme i militàncies socials 
diverses –des del moviment llibertari o punk fi ns a l’okupació–, 
es presenta com una xarxa social del moviment, una eina de 
suport i comunicació de navegants en llengua hispana.

Una de les seves inspiracions és la plataforma Anarchist 
Yacht Club, una iniciativa que, tot i estar orientada principal-
ment a usuàries i zones de navegació estatunidenques, ha 
esdevingut global en la difusió de la cultura nàutica alternativa. 
Recla-mar pretén exercir de nexe local vertebrador i, a la llarga, 
organitzar trobades de membres per compartir experiències 
i coneixements. Des de la seva constitució, fa més d’un any, 
Recla-mar ha crescut fi ns a agrupar, de moment, prop de 26 
persones i vuit vaixells. Algunes es presentaran a les properes 
jornades organitzades pel col·lectiu el 12 i el 13 de desembre a 
la Dinamo DIY Espai i a Port Ginesta, emplaçament actual d’al-
gunes de les embarcacions.

Un estil de vida dissociat del luxe
Segons Matello, membre de Recla-mar, navegant i patró del 
veler Alliance: “Hi ha un moment clau en la democratització 
de la nàutica, propiciat arran del sorgiment de la fi bra de vidre 
i la resina de polièster als EUA durant la dècada dels 50, que 
va arribar a Europa posteriorment, als anys 60 i 70”. “Així, es 
produeix una separació entre la nàutica popular i l’aristocrà-
tica, acompanyada d’una forta industrialització del sector nàu-
tic que propiciarà un excedent de vaixells que, amb el temps, 
acabaran abandonats i llestos per reutilitzar. Ja no cal comprar i 

La nàutica llibertària 
s’obre pas entre el 
luxe i l’ostentació

Una plataforma de coordinació de navegants d’arreu, Recla-mar, difon un estil de vida 
alternatiu lluny de la terra ferma. Aquesta tendència guanya adeptes i es consolida 

com una eina d’oposició i lluita contra el sistema imperant

col·laborar amb una indústria insostenible, ja que la fi bra no es 
biodegrada mai. Es pot reciclar i fer el manteniment de velers 
de manera autònoma”, argumenta el navegant.

No obstant això, Matello afegeix: “La nàutica continua sent 
una cultura molt associada al luxe i l’ostentació. Per a nosaltres, 
la qüestió burocràtica i de fi nançament per al manteniment de 
les embarcacions sempre és un repte”. El factor burocràtic és 
un dels elements que poden difi cultar l’extensió de la nàutica 
entre navegants, ja que, almenys, la persona ha de disposar del 
títol o la llicència de patró i el vaixell ha d’estar matriculat o 
abanderat al territori on navega.

“Si amarres a port, també has de pagar, tot i que existeixen 
petites zones portuàries o amarradors on encara és possible 
ocupar l’espai de franc. Als ports petits, fugint de grans ciutats 
com Barcelona, l’amarratge mensual amb aigua potable i elec-
tricitat costa 150 euros, quelcom infi nitament més accessible 
que un pis”, defensa Michelle, membre del col·lectiu Anarc-
hist Yacht Club. Segons ella, aquest plantejament “no és una 
vida de franc, tan sols una opció més, interessant, que permet 
certa llibertat i contacte amb la natura”. “Per això, sovint és 
difícil aconseguir formes de fi nançament perquè moltes de 
nosaltres passem molt de temps al mar. A terra, fem com mol-
tes altres persones: feines circumstancials o de temporada, 
amb pocs lligams”, explica.

Recla-mar: coordinació i difusió ‘anarcovelista’
Tot i que encara es troba en un moment embrionari, el col-
lectiu intenta assentar les seves bases i objectius de treball. 
La idea inicial és que totes les navegants alternatives que hi 
ha rondant pels sis oceans i 67 mars del planeta s’hi trobin 
i coordinin per poder actuar conjuntament. De moment, se 
centren en la difusió del col·lectiu i de materials de lluites 
relacionades amb el mar, des de la denúncia de les morts de 
persones migrants al mar fi ns a l’ecologia radical, relacionada 
amb les lluites que combaten les prospeccions petrolieres, els 
vessaments de fuel o la pesca industrial.

Bona part d’aquestes darreres accions han estat canalitza-
des i impulsades per Greenpeace i Seasheperd, dues de les 

Metello, patró del 
veler Alliance i 
membre del col·lectiu 
Recla-mar

Recla-mar ha organitzat unes 
jornades el 12 i el 13 de desembre a 
la Dinamo DIY Espai i a Port Ginesta, 
emplaçament actual d’algunes de les 
embarcacions que s’hi han adherit
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Segons les integrants, “les 
navegacions col·lectives permeten 
experiències molt intenses; estar braç 
a braç diàriament genera dinàmiques 
molt enriquidores”

organitzacions amb més renom internacional per la seva lluita 
per la defensa dels ecosistemes marítims. Aquest, però, no 
és el model defensat per Recla-mar: “Elles ja tenen les seves 
quotes de poder i d’institucionalització. Nosaltres ens identifi -
quem amb altres iniciatives i accions directes d’activistes d’ar-
reu. Les difonem perquè les trobem interessants i efectives, 
des de la lògica de l’autogestió”, expliquen des de la xarxa. 
Posen com a exemple les diferents expedicions nàutiques soli-
dàries que han abastit alguns territoris devastats com Haití o 
Gaza de materials bàsics. O les plataformes de rescat per a 
refugiades que un col·lectiu alemany ha començat a instal·lar 
en alguns punts clau del mar Mediterrani. Amb tot, Recla-mar 
assumeix: “Encara no som fortes i no estem prou organitzades 
per fer accions directes”.

El mar: limitador de la lluita o canal d’activisme?
“La nostra natura i el nostre estil de vida ens difi culten la impli-
cació en les lluites terrestres”, apunta Michelle. “Més que l’ac-
ció directa visible, el que s’ha impulsat amb èxit, sobretot als 
EUA, són accions demostratives com els missatges contra la vio-
lència policial escrits a les veles dels vaixells durant l’onada de 
protesta pels assassinats racials”, explica l’activista.

D’altra banda, el col·lectiu destaca el caràcter humanista 
de la navegació com un potencial element de transformació: 
“Les navegacions col·lectives permeten experiències molt 
intenses; el fet d’estar braç a braç diàriament genera situaci-
ons i dinàmiques molt enriquidores. Treballem i aprofundim 
en la idea llibertària de la navegació sense capità, desmun-
tant les relacions verticals i jeràrquiques que es poden donar 
al mar. Les persones amb més experiència i coneixements 
marítims assumeixen dinàmiques i rols amb més poders de 
decisió, però intentem gestionar-ho d’una manera que sigui 
coherent i antiautoritària”.

El factor de la propietat del veler és un altre dels grans debats 
entre navegants. Per a Michelle: “És difícil assimilar la plena 
horitzontalitat al mar. Les embarcacions són de propietat indi-
vidual, tot i funcionar de manera col·lectiva. Existeixen molt 
pocs projectes d’embarcacions de propietat col·lectiva; gene-
ralment, no són estables i els projectes moren”. Un altre tema 
pendent és el fet que la nàutica és un món molt masculinitzat. 
Segons la membre d’Anarchist Yacht Club, “hi ha molts machos 
i una forta cultura patriarcal; hi ha poca presència femenina als 
velers, tant aquí com als Estats Units”.

Finalment, preguntades per problemàtiques en l’àmbit 
repressiu, les persones que integren Recla-mar expliquen: 
“No podem parlar de repressió en tota la dimensió de la 
paraula, però sí que hem tingut alguns problemes amb poli-
cies marítimes i duaneres per temes de papers i taxes. Sabem 
d’alguna gent que ha patit segrests i embargaments policials 
dels velers, però, en general, hi ha més llibertat que repres-
sió, potser per tota aquesta cultura associada al luxe, que 
limita el control i els seguiments a navegants. És paradoxal, 
perquè pots estar fent alguna cosa il·legal, però difícilment 
et vindran a buscar. La policia té poc present que pugui 
haver-hi alternatius en un vaixell”.

L’Alliance, amarrat a 
Port Ginesta, és un 

dels velers on es rea-
litzaran les jornades 
de presentació de la 

plataforma



Ciència-ficció: 
l’aprenentatge 

del futur
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Alguns pensen que la ciència-ficció és reaccionària, a 
més de banal i intranscendent. Estan molt equivo-
cats. És cert que algunes manifestacions de la nar-

rativa de ciència-ficció (com de quasi tot en el nostre món 
capitalista…) poden reforçar aquesta idea, però la millor 
ciència-ficció no és pas així.

El problema és que, en la nostra societat, sempre abocada 
als mitjans audiovisuals, les imatges i els continguts que trans-
met el cinema dominen per sobre de la reflexió més tranquil·la 
i seriosa que suggereix la literatura. Sovint, els productors 
cinematogràfics nord-americans pensen que la ciència-ficció 
cinematogràfica és tan sols pel consum de joves i adolescents. 
Per això, a les seves produccions, dominen els efectes espe-
cials, l’acció i una preocupant manca de guions intel·ligents. 
Possiblement, això és així per una idea absurda que acostu-
men a tenir els productors cinematogràfics nord-americans 
sobre els joves i els adolescents de la seva societat: segons 
ells, a més d’inconscients, serien més aviat ximples. Trista i 
escassa confiança en el seu futur com a societat...

Un gènere sense definició
Però cal anar a pams. Hi ha un acord tàcit entre els espe-
cialistes sobre la manca d’una definició satisfactòria de què 
és la ciència-ficció. És habitual atribuir a Norman Spinrad 
(un dels bons autors del gènere) la boutade segons la qual 
“la ciència-ficció és tot allò que els editors publiquen amb 
l’etiqueta de ciència-ficció”. Potser aquesta tautologia conti-
nua essent una de les millors acotacions –o de les més realis-
tes– d’un gènere multiforme. Però, com deia Nietzsche (i no 
m’agrada citar-lo...), “no es pot definir allò que té història”. I, 
al llarg del temps, el gènere ha anat evolucionant i canviant. 

Miquel Barceló 
Professor universitari, escriptor i especialista 
en ciència-ficció. Autor  del llibre ‘Ciencia ficción, 
nueva guía de lectura’

Cap definició no s’adiu realment a tots els registres emprats 
durant els dos darrers segles.

Un autor i estudiós com el britànic Brian W. Aldiss consi-
dera que la primera novel·la pròpiament de ciència-ficció fou 
Frankenstein o el Prometeu modern (1818) de Mary Shelley. Mal-
grat la visió que ens ha donat Hollywood (almenys fins a la versió 
dirigida per Kenneth Branagh l’any 1995), és fàcil estar d’acord 
amb Aldiss. La novel·la no solament descriu el nou èxit científic 
d’aconseguir una nova vida artificial, sinó que explora les conse-
qüències que pot tenir aquesta novetat científica en un determi-
nat entorn social. En aquest cas, la societat victoriana d’inicis del 
segle XX. Això lliga amb la definició d’Isaac Asimov, un dels grans 
autors clàssics del gènere, quan deia: “La ciència-ficció és aquella 
branca de la literatura que tracta de la resposta humana davant 
els canvis en l’àmbit de la ciència i la tecnologia”.

La millor clarificació del contingut del gènere fa referència 
a la seva característica d’ésser una narrativa d’idees on l’ele-
ment determinant és l’especulació imaginativa. Hi ha quelcom 
d’això en l’accepció popular, que etiqueta com a ciència-ficció 
qualsevol perspectiva eminentment especulativa i amb poques 
possibilitats d’existència en el món real. D’alguna manera, quan 
hom vol dir que una cosa li sembla impossible i irrealitzable, és 
fàcil dir: “Sembla ciència-ficció”.

Una narrativa d’hipòtesis
Tot i acceptant aquest punt d’inversemblança, les narracions 
de ciència-ficció, en realitat, intenten contestar una pregunta: 
“Què passaria si...?”. Aborden les conseqüències d’una hipò-
tesi considerada no habitual, o massa prematura perquè sigui 
factible en el món real. L’interrogant esmentat fa referència a 
temes fonamentals com la conquesta de l’espai interestel·lar, la 
descripció de nous mons i cultures, els universos alternatius, 
l’especulació al voltant del temps i les lleis de la causalitat, la fi 
del món, l’existència de clons o robots i un etcètera molt llarg.

La paraula ciència en la denominació del gènere reflecteix 
l’interès inicial per analitzar les conseqüències que produeixen 
o produiran els canvis i els descobriments científics i tecnològics 

Les imatges i els continguts que 
transmet el cinema ‘sci-fi’ dominen 

per sobre de la reflexió més 
tranquil·la i seriosa que suggereix 

la literatura d’aquest gènere

Les narracions aborden les 
conseqüències d’una hipòtesi 

considerada no habitual, o massa 
prematura perquè sigui factible 

en el món real



sobre els individus i les organitzacions socials. Però fa bastants 
anys que es va superar l’orientació de la ciència-ficció primitiva, 
que limitava les especulacions a les ciències físiques i naturals 
i les seves derivacions tecnològiques. Avui, aquest què passaria 
si...? també planteja hipòtesis que corresponen a la psicologia, 
la sociologia, l’antropologia o la història; en definitiva, al con-
junt de les ciències que hom anomena socials o humanístiques.

En una primera etapa, la ciència-ficció, caracteritzada com 
una literatura d’idees basada en els aspectes científics i tecno-
lògics més estrictes, es deixava portar per la possible riquesa 
intel·lectual d’aquestes especulacions científiques i tècniques 
en detriment de certs elements bàsics en la narració literària. 
L’ampliació de l’àmbit especulatiu de la ciència-ficció ha apor-
tat, quasi de forma paral·lela, una atenció més gran per l’es-
tructura narrativa, la trama i la psicologia dels personatges. I 
ha suposat un augment de la qualitat literària i la versemblança 
global de les cultures i els éssers que imagina la ciència-ficció. 
Durant les dues darreres dècades, la ciència-ficció ha assolit 
una qualitat literària que no té res a envejar a altres gèneres. 
Així ho demostren obres com Hyperion (1989), de Dan Sim-
mons, o Criptonomicón (1999), de Neal Stephenson.

En realitat, el problema de la definició del gènere deriva 
directament de la inexistència d’uns límits precisos i clars de 
la temàtica i els plantejaments que fa servir. Les narracions 
poden transcórrer en el present, en el futur, en el passat o, fins 
i tot, en un temps alternatiu aliè a la nostra realitat, com passa 
a les ucronies o les narracions ambientades als universos paral-
lels. D’altra banda, tampoc hi ha limitació en les ambientacions 
geogràfiques on succeeixen les narracions de la ciència-ficció. 
Universos reals o imaginaris, planetes existents o inventats, 
l’espai físic real o l’espai interior de la ment són els escenaris 
on s’han desenvolupat algunes de les millors obres d’un gènere 
que, per tot això, es resisteix inevitablement a la definició.

Un dels trets més importants de la ciència-ficció rau en el fet 
que, davant el ritme exagerat de canvi que es produeix avui dia 
a les nostres societats, l’avenç de la ciència i la tecnologia, es 
pot pensar que l’únic que sabem amb certesa del futur és que 

/ ANDREA LUCIO

serà diferent. La ciència-ficció s’erigeix com un veritable apre-
nentatge del futur, que ens prepara per entendre que la manera 
com vivim no és l’única possible, que segurament no serà 
eterna i que les coses poden canviar. Com deia Tom Shippey: 
“La ciència-ficció és difícil de definir, ja que és la literatura del 
canvi i canvia mentre estàs intentant definir-la”.

Advertències i escenaris del futur
Per això s’ha parlat de profecia autopreventiva per recollir certa 
ciència-ficció (les distòpies o utopies negatives) que, davant els 
trets no desitjats de les nostres societats, n’exagera les conse-
qüències per mostrar-nos un futur on aquests elements aparei-
xen potenciats. A Un món feliç (1932), d’Aldous Huxley, hem vist 
un possible futur de l’enginyeria genètica; a 1984 (1948), de Geor-
ge Orwell, un món dominat per la política estalinista. Mercaders 
de l’espai (1953), de Frederik Pohl i Cyril M. Kornbluth, tracta de 
la realitat intrínseca i ferotge del sistema capitalista.

D’altra banda, una de les especulacions més recents i reei-
xides és la que acostumen a fer algunes autores que analitzen 
noves formes socials. En particular, m’interessen molt les obres 
que, per dir-ho de manera senzilla, imaginen societats on el 
repartiment de poder entre els gèneres no és precisament el 
que es dóna en la societat patriarcal en què vivim. Són exem-
ples d’això des de la clàssica La mà esquerra de la foscor (1969) 
d’Úrsula K. LeGuin fins a d’altres més recents com Serp del son 
(1978) de Vonda McIntyre, La porta al país de les dones (1988) 
de Sheri S. Tepper, Restes de població (1996) d’Elizabeth Moon i 
tantes altres. També cal recordar la preocupació ecològica i sos-
tenibilista d’obres com Tots sobre Zanzíbar (1968) i El ramat cec 
(1972), de John Brunner. Ambdues alerten de l’excés de pobla-
ció i d’altres problemes associats al consum exagerat de recur-
sos i a l’excés de residus que genera la nostra manera de viure.

En resum, la ciència-ficció, lluny de ser una narrativa esca-
pista (que també ho pot ser), ens ofereix una inigualable capa-
citat de reflexió sobre el nostre món i les conseqüències de la 
nostra manera de viure. I ens demostra que el futur pot ser 
diferent si ens hi esforcem prou.
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Tot i que el govern espanyol afirma 
que la situació està controlada, el 
deute públic segueix augmentant 

Han passat dues setmanes des dels atemptats de París del 
13 de novembre. El pitjor atac terrorista en sòl europeu 
des del de l’11 de març de 2004 a Madrid ha deixat un 

balanç dramàtic de 130 víctimes mortals i més de 300 persones 
ferides. Després de l’atac, reivindicat per l’organització Estat 
Islàmic (EI), es va decretar l’estat d’emergència, que atorga 
plens poders a les forces de l’ordre per dur a terme registres, 
detencions i interrogatoris. La mesura d’excepció es va prolon-
gar tres mesos a través d’una votació que va obtenir la unanimi-
tat de l’Assemblea Nacional i fins i tot va comptar amb els vots 
favorables dels diputats del PCF; només hi va haver sis vots en 
contra de tres diputats socialistes i tres ecologistes. La cita elec-
toral va buidar els carrers de la ciutat: la gent es concentrava en  
llargues cues per poder votar al nou inquilí de la Casa Rosada

El despertar del dimecres 17 de novembre, que va sumir el 
centre de Saint-Denis en el que semblava una escena de guerra 
urbana, quedarà en el record de les seves habitants. Els car-
rers estaven tallats i ocupats per l’exèrcit, la policia, els serveis 
mèdics i els bombers; se sentien la remor dels helicòpters i 
els trets de les forces especials de la policia assaltant l’aparta-
ment on s’havia allotjat Abdelhamid Abaaoud, suposat cap dels 
atemptats. La informació sobre el registre disponible fins ara 
és força confusa. En finalitzar l’operació, que es va allargar des 
d’un quart de cinc de la matinada fins a quarts de quatre de la 
tarda, el portaveu de la policia va anunciar la mort dels tres 
ocupants del pis assetjat, amb un dispositiu que va requerir la 
utilització de 5.000 municions per fer front a les ràfegues de 
foc real provinents de l’apartament i a la detonació del cinturó 
d’explosius que, suposadament, portava Hasna Aït Boulahcen. 
Aquest últim detall va cridar l’atenció de diverses periodistes 
especialitzades en gihadisme violent. Si això fos cert, seria la 
primera vegada que una dona vinculada a EI s’immolava.

Cap arma d’assalt
Dies després, el Ministeri de l’Interior informava que les deto-
nacions no haurien tingut relació amb la jove, sinó amb dos 
cinturons d’explosius i granades en possessió dels sospito-
sos. Aquests –sempre segons fonts policials– haurien planejat 
atemptar al barri de la Défense, centre financer i empresarial 
de la capital francesa. El ministeri afegiria, a més, que no havia 
trobat cap arma d’assalt dins l’apartament, només una pistola 
de 9 mil·límetres de calibre, tot i que les primeres declaracions 
parlaven de granades, kalàixnikovs i rifles, amb els quals supo-

Ivan Gordillo
@ivan_gordi
París (França)

sadament haurien ferit cinc agents i matat un gos policia. Per 
acabar d’enfosquir la informació, diversos mitjans van difon-
dre les imatges d’una dona resident al Marroc fent-la passar per 
Hasna Aït Boulahcen. Al mateix temps, l’emissora de televisió 
TF1 va emetre un àudio enregistrat per un veí de l’edifici del 
carrer Corbillon en què, suposadament, Boulahcen crida a la 
policia que la deixin sortir, aparentment molt espantada. La 
identitat d’aquesta veu no s’ha pogut confirmar.

La hipermediatitzada operació ha estat, en termes d’inves-
tigació policial, un fracàs. Des de l’inici, quan van aparèixer 
seriosos dubtes vers l’actuació dels serveis d’intel·ligència, 
fins al final. El desenllaç, amb tres assassinats extrajudicials i 
la identificació, 48 hores després, dels cadàvers d’uns terroris-
tes que finalment no anaven tan armats s’aproxima, si més no, 
al despropòsit. Segons han informat fonts policials, Abaaoud 
hauria rondat les zones pròximes als atemptats poc després de 
la matança, quan el president Hollande, l’alcaldessa de París 
i diversos ministres visitaven la sala Bataclan. Entre dissabte i 
dimarts al vespre, el suposat cap dels atemptats hauria vagat 
entre Montreuil i París i hauria acabat contactant amb la seva 
cosina Hasna per demanar-li roba neta i un lloc on dormir. El 
pis franc que hauria trobat la cosina seria a Saint-Denis. Fonts 
policials han explicat a Le Monde que “la logística rudimentà-
ria, sense apartament de cobertura ni equip de suport, mostra-
ria que estem lluny d’una guerrilla urbana clàssica”.

La resta d’ocupants de l’edifici, la majoria famílies –70 perso-
nes en total i, entre elles, 25 nens i nenes–, van ser evacuades cap 
a tres quarts d’onze. Un pare de família de 46 anys, incapaç de 
consolar els seus fills de tres, sis i tretze anys, relata la brutalitat 
de l’actuació policial. Les forces especials van entrar al seu pis 
tirant a terra la porta i apuntat els nens amb armes i van obligar 
tothom a despullar-se i a mostrar l’interior de la boca. “Els nens 
encara han tingut més por, no entenien res... Això no és manera 
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Imatges de la in-
tervenció, que va 
acabar amb tres 

persones mortes
/ CHRISTOPHE 
PETIT TESSON

d’evacuar ningú”, explicava a Le Journal de Saint-Denis ( JSD). 
Una altra família es va quedar tancada dins el seu pis, atemorida, 
fins 36 hores després de finalitzar l’assalt. Com es pregunta el 
JSD, què hagués passat si hagués estat còmplice dels sospitosos?

Durant el setge de l’edifici del carrer Corbillon, es van pro-
duir una sèrie de detencions. Les imatges d’un home amb el 
cul enlaire portat per una munió de policies van fer la volta al 
món. Es tractava de Nordine Touil, marroquí de 31 anys, sepa-
rat, pare d’una filla de set anys de nacionalitat francesa, com 
la seva mare. Touil, treballador sense papers francesos, va ser 
ferit de bala en un braç quan mirava per la finestra després de 
despertar-se sobtadament en plena matinada arran del soroll 
del desplegament policial. Obligat a despullar-se, detingut 
amb brutalitat, lligat i amb els ulls tapats, va ser traslladat a 
Levallois, on hi ha la subdirecció de la policia antiterrorista, 
després de ser operat d’urgència. Va passar tres dies d’aïlla-
ment i interrogatoris continus sense poder veure un advocat. 
Touil, segons unes declaracions fetes a L’Humanité, va rebre 
l’ordre d’abandonar el territori francès i continua al centre 
d’internament de Vincennes. El delicte que va cometre: viure 
al pis de sota dels suposats terroristes i ser àrab.

La història de Touil no és un cas aïllat. Ahmed, egipci de 63 
anys, també sense papers francesos, va cometre el mateix delicte 
de viure a l’edifici en qüestió i ser àrab. Ahmed va ser ferit al 
braç per una bala perduda de les moltes que van travessar el seu 
apartament, situat just al costat del pis franc atacat. Després de la 
detenció, va rebre l’ordre d’abandonar el territori francès, que va 
ser anul·lada quan la premsa es va fer ressò del seu cas.

Famílies abandonades
L’edifici sencer, afectat pel pla de renovació urbana del centre 
de la ciutat, va quedar seriosament malmès després del setge 
policial. La trentena de famílies que l’ocupaven el van abando-

nar i es van desplaçar a un equipament esportiu adequat per la 
Creu Roja. Les famílies afectades, algunes en règim de lloguer i 
altres propietàries, van ser deixades de banda per part l’Estat, 
cosa que no hagués passat si s’hagués tractat d’un edifici del 
centre de París. Com declararia posteriorment el tinent d’al-
calde de l’Ajuntament de Saint-Denis, Stéphane Peu, “l’estat 
d’emergència a Saint-Denis és l’absència de l’Estat”.

Després que el testimoni de les famílies forçades a aban-
donar la seva llar aparegués al diari Le Parisien, l’Ajuntament 
de Saint-Denis i la prefectura es van reunir amb les persones 
afectades pel desallotjament forçat. D’entrada, les famílies van 
refusar ser dispersades i allotjades temporalment en habitaci-
ons d’hotel perquè, segons afirmava una de les afectades: “Ens 
oblidaran allà”. Algunes d’elles recorden el que va passar l’any 
2005, quan l’edifici va patir un incendi. El síndic de l’immoble 
feia anys que no pagava l’assegurança de l’edifici i les famílies es 
van trobar immerses en un llarg procés d’allotjament temporal, 
d’hotel a hotel, que va durar gairebé dos anys, per acabar sent 
obligades a reocupar els mateixos apartaments. Durant la reu-
nió, que es va fer enmig del gimnàs i va ser molt llarga, la policia 
no va deixar entrar cap persona dels col·lectius per l’habitatge 
solidaris amb les famílies afectades. Finalment, algunes veïnes 
del carrer Corbillon van acceptar la proposta d’allotjament 
temporal i el compromís de ser reallotjades a mitjà termini, 
però sense gaire convenciment que això s’arribi a fer sense 
batallar contra el burocràtic Estat francès, que no vol reconèi-
xer-les com a víctimes del terrorisme.

De moment, l’Ajuntament i la prefectura es passen la res-
ponsabilitat de fer el seguiment de les famílies mútuament. 
El tinent d’alcalde de Saint-Denis declarava que les famílies 
són víctimes de màfies que ocupen edificis, lloguen i cobren 
en negre, mentre que el prefecte Didier Leschi suggeria que 
els serveis socials se’n fessin càrrec, com si es tractés d’un 
desallotjament per impagament. La situació de les ocupants 
sense papers encara és més complicada, ja que no tenen dret a 
demanar un habitatge social. El cas ha esdevingut un exemple 
paradigmàtic d’un problema estructural de la societat fran-
cesa: l’estigmatització i l’oblit dels barris populars i les famo-
ses banlieues per part de l’Estat.
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Jordi Aranda
@jordiaranda
Buenos Aires (Argentina)

Buenos Aires és una versió exagerada de l’Argentina. Una ciu-
tat tant bulliciosa durant els dies laborals com deserta els 
caps de setmana, quan sembla entrar en un estat de letar-

gia. El fet s’accentua si el diumenge en qüestió és jornada electoral. 
Avingudes i carrers deserts, fi res dominicals com la del barri de San 
Telmo funcionant a mig gas mentre d’altres més genuïnes i menys 
turístiques, com la de Mataderos, ni tan sols tenen lloc. Diumenge 
22 de novembre, la República Argentina va contenir la respiració 
fi ns a la nit per saber qui s’asseuria al despatx presidencial durant 
els propers quatre anys.

Mauricio Macri serà el nou president després d’imposar-se 
al candidat peronista, Daniel Scioli, per un 51,40% dels sufragis, 
davant el 48,60% del seu rival, una diferència d’uns 700.000 vots. 
Si bé la participació va ser un pèl inferior a la de la primera ronda, 
la variació fou mínima i es va situar en el 80,89%. El proper 10 de 
desembre, Mauricio Macri (Tandil, 1959), enginyer civil de profes-
sió, expresident de l’equip de futbol Boca Juniors entre el 1995 i el 
2007, alcalde de Buenos Aires des de 2007, es convertirà en el pri-
mer president de la República Argentina del segle XXI amb una afi -
liació clarament no peronista. Raúl Alfonsín (1983-1989) i Fernando 
De la Rúa (1999-2001) han estat els altres dos presidents que, des de 
la recuperació de la democràcia, han arribat al càrrec sense militar 
en aquesta eclèctica tradició política.

La gestació de la victòria
Macri es va imposar al peronista Scioli gràcies a la formació d’una 
gran coalició, Cambiemos, que aglutinava partits com el PRO –de 
Macri–, la històrica Unión Cívica Radical (UCR), Coalición Cívica, el 
Partido Conservador Popular o el Partido Demócrata Progressista. 
Els seus denominadors comuns són un programa econòmic neoli-
beral i una ferma oposició al kirchnerisme, mentre que mantenen 
diferències respecte a temes socials com el matrimoni homosexual 
o l’avortament. Aquestes formacions han demostrat la seva feblesa 
estructural i organitzativa quan han  concorregut als comicis per 
separat. Una prova d’això són les anteriors eleccions presidencials 
de 2007 i 2011, quan Cristina Fernández de Kirchner va obtenir el 45 
i el 54% dels vots, respectivament, a la primera volta.

L’ajustada victòria de Scioli a la primera volta, només dos punts 
per sobre de Macri, va encendre els llums d’alarma de l’engranatge 

Macri desbanca 
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L’alcalde de Buenos Aires venç les eleccions presidencials argentines 
per la mínima amb promeses de canvis en economia i política exterior
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peronista. Aquest moviment polític, que manté una forta presència 
en el teixit comunitari i social de l’Argentina, té el seu principal feu 
electoral a l’àrea metropolitana de Buenos Aires (una zona de 14,5 
milions d’habitants). I va fer campanya casa per casa, literalment. 
La militància peronista es va abocar a la campanya porta a porta, 
per mirar d’evitar la fuga de vots cap a Macri i, sobretot, per captar 
els sectors seguidors de Sergio Massa, peronista díscol amb l’actual 
política del Frente para la Victoria (FpV), que va aconseguir un 21% 
de suports a la primera volta. La infanteria peronista anava acom-
panyada de l’artilleria comunicativa: un seguit d’anuncis i cartells 
electorals advertien que votar Macri suposava un retorn als 90. Un 
missatge que, en l’imaginari col·lectiu argentí, evoca èpoques de 
penúria econòmica, misèria generalitzada i atur desbocat.

La infanteria peronista va aconseguir imposar-se a la preuada 
àrea metropolitana i, pels pèls també, a la província de Buenos 
Aires. El seu discurs de la por, però, no va acabar de convèncer la 
majoria de la població argentina. En bona mesura, la derrota es va 
deure a la manca de propostes de Scioli, més enllà de mantenir un 
model econòmic i social reeixit durant el mandat de Néstor Kirc-
hner (2003-2007) i el primer de Cristina Fernández (2007-2011), 
però que ha donat mostres de fragilitat aquesta darrera legislatura. 
A més, el sistema polític argentí es basa més en l’afi liació i la iden-
tifi cació amb una persona que en un conjunt d’idees o propostes 
programàtiques. D’aquí que, mentre el peronisme potenciava el 
discurs de la por, Macri convertís cada míting en un bany de masses 
i s’erigís com a abanderat de “l’onada de canvi”. La seva victòria 
ha fet que el PRO, un partit creat després de la crisi econòmica de 
2001, ostenti una concentració de poders mai vista al país perquè, 
a banda de la presidència de la nació, controla l’alcaldia i el govern 
provincial de Buenos Aires.

Amb els números a la mà, la victòria de Macri s’edifi ca a 
les grans províncies. Scioli aconsegueix imposar-se a quinze 

de les 24 províncies, però la majoria tenen poc pes electoral. 
En canvi, el PRO guanya per 11, 15 i 40 punts a Santa Fe, Men-
doza i Córdoba, respectivament. Perd només per tres punts 
(200.000 vots) a la província de Buenos Aires, però guanya 
per 29 punts a la capital.

Primeres mesures
Macri va comparèixer l’endemà de la victòria electoral i va 
posar l’accent en el “canvi d’època” i la necessitat “de tenir un 
bon diàleg amb el peronisme”, ja que el resultat fi nal refl exa 
un país gairebé dividit en dues meitats idèntiques. A més, Cam-
biemos disposarà de majoria absoluta al Congrés, però el FpV 
mantindrà la seva majoria absoluta al Senat. Macri també va 
fer una picada d’ullet al peronisme més militant quan va ser 
preguntat pels judicis als repressors que van actuar durant la 
dictadura argentina (1976-1983). “La justícia tindrà total inde-
pendència per continuar el seu camí”, va respondre.

El futur president també va anunciar la creació de sis minis-
teris i la desaparició de la supercartera d’Economia, habitual al 
país austral. La majoria de promeses electorals de Macri estan 
centrades en l’economia domèstica. Aspectes com l’aixecament 
de la restricció de compra de divises en dòlars, la negociació 
de las paritarias –els augments de sou interanuals pactats entre 
patronals i sindicats arran de la infl ació–, l’ajustament econòmic i 
la possible devaluació del peso per contrarestar el procés infl aci-
onari que viu el país se situen al centre del debat públic. Així com 
el pacte per l’aplicació d’un nou model de fi nançament que eviti 
una dualitat econòmica creixent entre el centre i la perifèria.

Tanmateix, tenint en compte l’ajustat marge de maniobra 
de què disposa Macri a nivell intern, la seva voluntat de marcar 
diferències respecte a la presidència de Cristina Fernández pro-
bablement es farà més visible en la política exterior. L’Argentina 

ha estat un país clau en la conformació del llatinoamericanisme 
com a contrapès de la política exterior i comercial dels Estats 
Units. Macri intentarà enterrar el consens de Mar del Plata de 
2005: en el marc de la IV Cimera de les Amèriques, Néstor Kirc-
hner, Lula da Silva i Hugo Chávez van boicotejar el tractat de l’Ali-
ança de Lliure Comerç de les Amèriques (ALCA). Ara, tot indica 
que Macri aixecarà les restriccions a la importació i voldrà tancar 
un acord de comerç amb la Unió Europea i els EUA.

L’altre punt calent de l’agenda internacional a escala regi-
onal és la propera cimera del pacte comercial Mercosur, que 
tindrà lloc a Asunción (el Paraguai) el proper 21 de desembre, 
quan Macri ja haurà estat investit i s’hauran celebrat les elecci-
ons legislatives a Veneçuela (6 de desembre). Durant la roda de 
premsa, Macri va reiterar la seva intenció de proposar l’expul-
sió de Veneçuela. I sembla disposat a invocar la clàusula demo-
cràtica dels estatuts de l’organització, que preveu la possibilitat 
de suspendre un país soci i aplicar sancions comercials o el tan-
cament de fronteres en cas de ruptura de l’ordre democràtic. És 
complicat que la mesura prosperi, però, si considerem el con-
junt de relacions econòmiques i comercials –sobretot la venda 
de cru– que manté Veneçuela amb els altres països membres. 
En qualsevol cas, serà tota una declaració d’intencions pel que 
fa a la política exterior argentina.

El traspàs de poders es farà efectiu el 10 de desembre. Macri 
només haurà de creuar la Plaza de Mayo per traslladar el seu des-
patx de l’alcaldia de Buenos Aires a la Casa Rosada. Si alguna cosa 
tenen en comú Alfonsín i De la Rúa, més enllà de no ser  peronis-
tes, és que no van poder acabar el seu mandat. El nou president 
haurà de governar sabent que el peronisme, l’autèntic moviment 
hegemònic de la política argentina, li plantejarà un pols social al 
carrer, probablement més guiat per les ganes de revenja que per 
una voluntat de plantejar alternatives.

Iratxe / Txabi / Anabel  / Olga / Kepa / Gorka / Andoni / Asier / Igor / Iñaki / Mikel / Andoni 

Nerea / Oihana / Jone / Jesus Felipe / Ekaitz / Juan Mari / Jabier / Jose Antonio / Iker / Txema 

Aitor / Andoni / Mikel / Jesus Mari / Pedro Mari / Orkatz / Zunbeltz / Sergio / J. Angel / Oskar 

Marta / Alicia / Alvaro / Jagoba / Juan Carlos / Julen / Harriet / Juan Ramon / Patxi / Ugaitz 

Iñaki / Oskar / Iñaki / Javier / Ibon / Xabier / Igor / Jon Kepa / Xabin / Gorka / Beatriz / Eider 

Zigor / Joseba / Zigor / Gregorio / Jesus Mari / Luis / Andoni / Jorge / Sebastian / Emilio / Aiala 

Ek it / Ait / K / Oi / A i / Oi / J M i / L d / J M i / R f / I l

15€
+GASTOS

RIOT PROPAGANDA
SOZIEDAD ALKOHOLIKA
NON SERVIUM    GATILLAZO
ANESTESIA     OLIBA GORRIAK
ETS    SKAKEITAN    SKATU    ZOO
LOS ZOPILOTES TXIRRIAOS

A T A R R A B I A  2 6  |  1 2  |  2 0 1 5  E U S K A L  H E R R I A

VENDA D´ENTRADES I  + INFO WWW.HATORTXUROCK.EUS

La Casa Rosada, seu 
de la presidència 

/ MARTIN ST-AMANT
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Des de fa un temps, la idea que el deute espanyol ja no 
és un problema s’ha instal·lat en l’opinió pública majo-
ritària. El govern espanyol i els principals mitjans de 

comunicació construeixen un relat segons el qual l’evolució 
del deute públic està sota control gràcies a les mesures d’aus-
teritat. Aquesta valoració, que parteix d’un punt de vista neo-
liberal, dista molt de la realitat. Segons evidencia un informe 
recent de la Plataforma Auditoria Ciutadana del Deute (PACD), 
l’endeutament públic bat rècords any rere any.

La bola de neu
Les darreres dades publicades pel Banc d’Espanya indiquen 
que el deute públic espanyol va assolir els 1,062 bilions d’euros 
el tercer trimestre de 2015. Se supera, així, la quantitat prevista 
per a tot l’any. El deute públic s’ha duplicat durant els anys de 
crisi financera i se situa al voltant del 100% del PIB.

Als pressupostos de 2016, aprovats amb presses per l’exe-
cutiu espanyol abans de les eleccions, els interessos del deute 
es mengen 33.490 milions d’euros. La xifra és sensiblement 
inferior a la de 2015, ja que l’Estat s’està finançant amb millors 
condicions amb els mercats. Tot i això, continua sent la tercera 
partida pressupostària, darrere de les pensions i les transferèn-
cies a les comunitats autònomes i ajuntaments. El pagament 

d’interessos ha augmentat un 84% respecte al 2007, increment 
que s’ha compensat amb retallades en altres partides. Entre 
2007 i 2014, s’han pagat 613.000 milions d’euros en interessos 
i fins a 1,7 bilions si s’hi sumen les amortitzacions. En canvi, 
entre el 2007 i el 2012, les principals partides que garanteixen 
els drets bàsics van disminuir gairebé 11.500 milions d’euros.

El deute públic ha crescut de 440.000 milions d’euros a més 
d’un bilió. Darrerament, s’apunta a les comunitats autònomes, 
centrant les mirades en Catalunya, per explicar aquest increment. 
Tot i això, el deute de l’administració central és el que més ha cres-
cut: un 183% des de 2008 (davant el 169% d’increment del deute 
autonòmic). En bona mesura, aquest creixement s’explica pel res-
cat bancari, però també per l’increment d’altres despeses com les 
destinades –especialment entre el 2008 i el 2010– a prestacions 
per atur i, sobretot, als interessos del deute. Tot i així, una de les 
claus per entendre l’increment ha estat el descens dels ingressos.

La clau dels ingressos
Des de 2007, els ingressos públics s’han reduït un 12%. Això 
es deu a un model tributar ineficient i, caracteritzat per tipus 
impositius elevats –sobretot pel que fa a impostos indirectes 
com l’IVA– i una baixa capacitat recaptatòria a la pràctica. Entre 
2007 i 2012, l’impost de societats ha deixat d’ingressar 27.781 
milions d’euros. L’impost sobre la renda ha augmentat el seu 
pes respecte al total d’ingressos (del 19% al 21%), fet que indica 
que el finançament públic recau, sobretot, en la classe treballa-
dora, però ha disminuït més de 2.600 milions d’euros. En lloc 

d’abordar el descens dels ingressos, que impulsa a endeutar-se 
com a font de finançament, les mesures per reduir el dèficit han 
estat enfocades a retallar partides socials. L’ajustament, des del 
punt de vista dels ingressos, s’ha fet de manera gairebé exclu-
siva a través de l’increment d’impostos regressius com l’IVA. 
En un context de descens del consum, aquestes mesures han 
tingut poc impacte recaptatori real.

D’altra banda, és important tenir en compte altres deutes 
ocults que no figuren a la xifra creixent de deute públic: a 
conseqüència del rescat bancari, l’Estat ha assumit més d’un 
bilió d’euros a través de garanties i avals de diferents tipus. En 
aquest context, les bones perspectives que apunta el govern 
central per al 2016, amb una reducció dels interessos del deute 
i de l’endeutament en general, han estat posades en dubte fins 
i tot per Brussel·les.

La superació de la crisi és lluny
Actualment, l’Estat espanyol s’està endeutant als mercats finan-
cers amb interessos molt baixos. La bancada neoliberal ho veu 
com un senyal de superació de la crisi del deute, però la situa-
ció és insostenible: un increment dels tipus d’interès pot donar 
lloc a un nou episodi com el viscut el 2012, amb la prima de risc 
disparada i un deute acumulat molt més elevat.

Davant les evidències d’insostenibilitat, il·legitimitat i fins 
i tot il·legalitat del deute públic espanyol, la PACD continua 
reclamant una auditoria ciutadana del deute per determinar-ne 
el grau d’il·legitimitat i, consegüentment, repudiar-lo.

El deute espanyol, 
fora de control
En lloc d’abordar el descens dels ingressos, les mesures 
per reduir el dèficit han estat enfocades a retallar partides socials

Iolanda Fresnillo
@ifresnillo

El deute de l’admi-
nistració central ha 
crescut un 183% des 
de 2008
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28-29
Ninotaires de 56 països han 
participat en un concurs d’humor 
gràfic sobre drets laborals

30
La novel·la ‘Formentera Lady’, de 
Jordi Cussà, aborda l’explosió de 
l’heroïna a Catalunya en clau metaliterària

Vostè no fuig de les polèmiques. Es manifesta con-
tra la no-violència, Hayek o Gandhi, treu a debat 
la figura de Stalin, fa una contrahistòria del libera-

lisme, valora el paper de l'esquerra des de la caiguda del 
mur... Parafrasejant Cervantes, són gegants o molins?
No busco la polèmica com a tal. Em veig obligat a polemitzar 
contra la ideologia dominant perquè està fundada en una llarga 
manipulació. He de fer una petita precisió: realment, polemitzo 
amb Hayek, que és el patriarca del liberalisme i en certa manera 
és una figura eminent del revisionisme històric, però no seria 
correcte dir que jo ataco Gandhi. Parlo d’ell com un dels pro-
tagonistes del moviment anticolonial i, alhora, critico aquells 
que contraposen Gandhi amb la tradició revolucionaria. Actu-
alment, Occident situa Gandhi com un teòric de la no-violència, 
però, quan ell estava encetant la seva batalla per la indepen-
dència de l'Índia, la ideologia dominant el condemnava com un 
exponent del totalitarisme.

Quin és el paper de l'historiador en un context de lluita 
de classes?
L'historiador ha d'intentar establir la veritat històrica. Per 
exemple, quan els diferents presidents dels EUA del segle XX 
diuen que els EUA són la democràcia més antiga del món, 
un historiador que respecti la veritat ha de protestar. Perquè 
aquesta declaració és fonamentalment racista, ja que, als 
EUA, l'esclavitud dels negres va ser legal almenys fins al 1865. 
El silenci sobre el destí dels pobles colonitzats caracteritza la 
cultura occidental en el seu conjunt.

A La izquierda ausente, parla de dos universalismes, un 
de liberal i un de radical. Ens ho podria explicar?
En realitat, sostinc que el liberalisme no ha estat mai un 
autèntic universalisme. El liberalisme ha celebrat la lliber-
tat, però no l'ha entesa en el seu significat universal. Dins 
la tradició liberal, es poden trobar exemples radicals aïlla-
dament, però l'universalisme és una posició que va des del 
jacobinisme fins al comunisme.

Al seu llibre parla del 'terrorisme de la indignació'.
És un tema molt nou que considero important. Jo parteixo de 
Marx, de La ideologia Alemanya: les idees dominants són les 
idees de les classes dominants, la classe que té el monopoli de 
la producció material també té el monopoli de la producció 
de les idees. I jo afegeixo; la classe dominant té el monopoli 
de la producció de les idees, però també de la producció de 

Simón Vázquez
@Simon9barris

les emocions. El terrorisme de la indignació passa per mostrar 
imatges horribles per suscitar indignació, per buscar pretextos 
per justificar intervencions armades. Recordo el filòsof francès 
d’origen eslau Tzvetan Todorov, que ha escrit: “Amb el pre-
text de salvar 300 persones, Occident ha provocat la mort de 
30.000 persones”. Es busca falsejar una imatge per aconseguir 
uns objectius polítics.

A l'Estat espanyol, intel·lectuals d'esquerres com Nines 
Maestro i Carlo Frabetti van parlar del ninisme com una 
ideologia de l'equivalència entre pols oposats. L'exem-
plificaven en el ni Saddam ni Bush, o en el més recent ni 
OTAN ni Al-Assad.
Aquest és el posicionament d’una certa esquerra ambivalent, 
tímida i còmoda, subalterna a la ideologia dominant. Vuit anys 
abans que comencés la guerra de Síria, els neoconservadors 
estatunidencs ja parlaven de regime change. Així doncs, és una 
guerra que ha estat programada vuit anys abans que comencés 
i a milers de quilòmetres d’on s'ha produït: és una desestabi-
lització del règim sirià programada. Occident només ha atacat 
països que, durant la seva història, han tingut una revolució 
anticolonial i antifeudal, reeixida o no. Només cal pensar en les 
condicions de la dona en aquests països o en països com l'Arà-
bia Saudita. El problema no és Al-Assad o Obama, és conèixer 
la naturalesa d’aquestes guerres.

A La lucha de clases i Stalin, parles de la lluita per l'allibe-
rament nacional com a lluita de classes...
En aquests llibres, intento fer una lectura unitària de la teoria 
marxiana de la lluita de classes. A partir de la Revolució Fran-
cesa, les masses populars deixen de concebre la misèria com 
un desastre natural i es rebel·len per aconseguir millores en les 
seves condicions de vida i laborals, això és lluita de classes. Si 
considerem que una petita vaga per una millora de les condici-
ons en una fàbrica és lluita de classes, per què no hem de con-
siderar que la lluita d'un poble per alliberar-se també és lluita 
de classes? Per exemple, quan Hitler envaeix l'URSS, afirma que 
vol colonitzar i esclavitzar l’Europa oriental: no volia sotmetre 
només els obrers russos, volia sotmetre tots els russos i con-
vertir-los en esclaus perquè eren una raça inferior. En aquest 
cas, la lluita de classes també és una lluita nacional. La lluita 
dels xinesos contra l'imperialisme japonès és un altre exemple: 
volia impedir la divisió del treball entre races de senyors que 
esclavitzen i races inferiors esclaves.

I en el context dels pobles del sud d'Europa, es pot apli-
car aquesta lògica en la lluita contra la troica?
Jo seré caut. Òbviament, s’ha de criticar el paper de la troica, 
però l’austeritat no ha estat només reivindicada des d’Europa, 

ENTREVISTA DOMENICO LOSURDO

“La classe dominant té el 
monopoli de la producció 

de les idees i les emocions”
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Losurdo és, avui dia, un dels historia-
dors marxistes més respectats a Itàlia 
i el conjunt d’Europa, un historiador 
que s’enfronta a gran part dels mites 
del liberalisme com a ideologia del ca-
pitalisme, conegut per la seva contra-
història del liberalisme i per debatre 
des d’una posició objectiva la figura del 
dirigent soviètic Josif Stalin. L’autor ha 
visitat els Països Catalans per presen-
tar l’edició castellana de La izquierda 
ausente i no hem volgut desaprofitar 
l’oportunitat. Poques vegades un inte-
l·lectual parla tan clarament de qües-
tions complexes sense fugir d’estudi.

/ RAMON SERRA



sinó també des de la burgesia capitalista i monopolista italiana. 
Per això, cal lluitar primer contra aquesta mateixa burgesia. I 
hem de tenir present que, a Europa, no hi ha una sobirania com-
pleta. Les masses populars d’Itàlia i del sud d’Europa han de fer 
la lluita de classes contra l’austeritat i per un Estat social, però 
també contra l’OTAN i contra l’opressió dels EUA sobre Europa.

Veig un optimisme militant en la seva obra. Altres inte-
l·lectuals d'esquerres fan una descripció acurada del 
capitalisme i la seva barbàrie, però, a l'hora de plantejar 
propostes o receptes, es queden en meres reformes o en 
el pessimisme del There is not alternative.
Tothom diu que la revolució d’Octubre ha estat fallida. Si m’ho 
preguntes a mi, la meva resposta és un no rotund. Lenin llança 
una consigna, trencar les cadenes de l’opressió colonial. I això 
ha reeixit o no? Doncs, clar que sí. Abans de la Revolució d’Oc-
tubre, els països independents eren poquíssims. Si volem fer 
un quadre de la situació mundial, ens adonarem que, sobretot 
des de la crisi de 2008, s’ha accentuat la polarització social a 
Occident. La desigualtat està creixent. Però, si considerem la 
situació a escala mundial, l’avantatge que han tingut durant 
segles els països capitalistes per sobre de la resta del món s’està 
reduint dràsticament. Els països emergents estan omplint 
ràpidament l’espai que abans omplien els països capitalistes 
occidentals. El procés històric és sempre més complicat que el 
projecte de la humanitat i dels revolucionaris en particular. Per 
tant, parlar de la fallida de la Revolució d’Octubre és no com-
prendre el desenvolupament de la història mundial del segle XX.

Per acabar, m'agradaria destacar una frase seva a l'entre-
vista que va fer a la revista belga  Solidarieté:  "La societat 
postcapitalista no serà la de l'amor universal. Serà una so-

cietat en què ja no hi haurà una contradicció antagònica. No 
és la fi de la història". Què vol dir amb aquesta afirmació?
Aquí, cal recordar el procés d’aprenentatge: una gran revolució 
no es desenvolupa immediatament, fa un procés de maduració, 
ha de madurar. Marx i Engels diuen que la fi del capitalisme serà 
la fi de l’Estat. Fan dues formulacions diferents, parlen d’extin-
ció  de l’Estat com a tal i, a la segona formulació, de l’extin-
ció de l’Estat en la seva forma actual. Jo penso que la primera 
és equivocada, mentre que la segona és madura i equilibrada.

Com la formulació de l’Estat en Lenin?
El concepte de Lenin és diferent. Després de la I Guerra Mun-
dial, de la indignació contra l’Estat que havia enviat el poble a 
la guerra i havia matat gran part de la població, es reafirma la 
idea messiànica de l’extinció de l’Estat. Un altre autor igual de 
fascinant, el filòsof marxista Ernst Bloch, declara a Esperit de 
la utopia. “La transformació del poder en amor". Diu que no 
només s’extingeix l’Estat, sinó el delicte i la forma jurídica, 
perquè l’ésser  humà estarà ple d’amor, per tant, no seran 
necessaris ni tribunals ni policia. A la segona edició del llibre, 
elimina aquesta frase tan emfàtica i inicia un procés d’apre-
nentatge com va fer Lenin. Gramsci ha estat qui ha desmes-
sianitzat el projecte comunista. Afirmava que la substitució de 
l’Estat per part de la societat civil, de manera que es dissolgui, 
no té sentit. “La mateixa societat civil és una forma d’Estat”, 
diu. El límit del pensament liberal és pressuposar que l’Estat 
és l'únic lloc on es dóna l’opressió, quan l’opressió també es 
dóna des de la societat civil. Qui va tirar endavant la colo-
nització de la terra dels indis americans? En primer lloc, la 
societat civil blanca, encara que estigués protegida institucio-
nalment. L’Estat fins i tot es va dedicar a limitar una miqueta 
la societat civil perquè no fes matances.
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La izquierda ausente. 
Crisis, sociedad del 
espectáculo, guerra
El Viejo Topo
Ara més que mai, es fa 
evident la necessitat 
d’una força d’oposició 
que faci front a l’actual 
estat de les coses. 
Però, per desgràcia, a 
Occident, l’esquerra 
roman absent.

La cultura de la no 
violencia
Peninsula
Una crítica al que s’en-
tén per pacifisme i no 
violència al segle XX. De 
Gandhi al Dalai Lama. 
L’obra fa una crida a 
revisar els grans mites 
pacifistes del segle XX.

La lucha de clases. 
Una historia política y 
filosòfica
El Viejo Topo
La lluita de classes no és 
només un conflicte entre 
la classe propietària i la 
classe treballadora que 
depenen d’ella. També 
ho és l’explotació d’una 
nació per part d’una 
altra, com va denunciar 
Marx, i l’opressió de la 
dona pel mascle, com va 
escriure Engels.

Antonio Gramsci. 
Del liberalismo al 
comunismo crítico
Oriente y Mediterráneo
Aquest estudi recull 
l’evolució política i 
ideològica d’Antonio 
Gramsci des del seu li-
beralisme inicial fins a la 
seva integració, després 
de la Revolució d’Octu-
bre, al recentment creat 
Partit Comunista d’Itàlia.

Stalin. Historia y crítica 
de una leyenda negra
El Viejo Topo
Llibre que qüestiona 
gran part de la histo-
riografia actual sobre 
Stalin. No deixarà indi-
ferent qui s’endinsi a les 
seves pàgines.

Bibliografia
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"Com més es riu en una població, més alt és el seu 
grau de llibertat", diu un activista al documental 
de Martin Boudout Humor en combat. Aquesta 

obra ens mostra que cada cop hi ha més activistes que recor-
ren a l'humor com a arma davant del poder i la barbàrie, per 
encendre consciències i crear reaccions que es poden conver-
tir en accions. I, sobretot, per descol·locar l'establishment, 
que no sap com contrarestar-ho. Per aquest motiu, la CGT de 
Catalunya i l'Oliva van organitzar el Primer Concurs Interna-
cional d'Humor Gràfic sobre Drets Laborals el juliol passat. 
La seva premissa és conscienciar sobre la precarietat laboral 
mitjançant l'humor gràfic.

El certamen va comptar amb 700 obres de 265 autores 
de 56 països diferents. De fet, el mapa de participació que 
es pot veure al lloc web del concurs mostra que s'hi van 
presentar creacions provinents de tot el planeta: Austràlia, 
Sud-àfrica, Kenya, el Kazakhstan, Colòmbia, la Xina, Cuba, 
les Filipines o l'Iran, amb el grup més nombrós de partici-
pants i un total de trenta-una obres. Per a moltes ninotaires, 
aquest concurs ha estat un espai per poder-se expressar 
lliurement, sense les censures que pateixen moltes d'elles 
als seus països. Una altra de les particularitats que ha cridat 
l'atenció a l'organització és el fet que, en general, les obres 

Anna Pujol Reig
@putxiputxis

Dibuix i humor 
s’uneixen 

en pro dels 
drets laborals

Ninotaires de 56 països han participat en un concurs d’humor 
gràfic promogut per la CGT de Catalunya i l’associació l’Oliva 

amb l’objectiu de conscienciar sobre les condicions del treball

solen denunciar els mateixos temes: el més recurrent ha 
estat l'explotació infantil.

El mes de setembre passat, el jurat va seleccionar les obres 
guanyadores. Un dels membres era el periodista marroquí Ali 
Lmrabet, exdirector dels setmanaris satírics censurats Demain 
Magazine i Douman, condemnat a presó per unes vinyetes el 
2003 i inhabilitat per exercir la seva professió durant deu anys. 
També en formaven part el ninotaire berguedà Jaume Capdevila, 
conegut pel seu pseudònim Kap, l'advocada laborista Mireia 
Bazaga (CGT), Moisès Rial (treballador social) i Paloma Fuentes 
(col·laboradora de l’associació l’Oliva i pagesa). Totes cinc van 
haver de triar les tres persones guanyadores i els quatre premis 
accèssits, que tractaven de repressió sindical, economia social, 
seguretat i salut a la feina i conciliació de la vida familiar i laboral.

El primer premi va ser per l'autor Galym Boranvayev, Galym, 
del Kazakhstan. El segon guardó va anar per a l'il·lustrador 
romanès de llibres infantils Liviu Stanila i el tercer premi pel 
català Ferran Martín, Ferran.

Les organitzadores van recopilar totes les obres rebudes i 
intentaran publicar un llibre finançant-se a través del micromece-
natge. També s'ha creat material educatiu per sensibilitzar sobre 
aquest problema social i generar debats entre la gent més jove i 
s'han buscat suports per fer una exposició itinerant. En aquestes 
pàgines, incloem les obres premiades i tres accèssits.

PER SABER-NE MÉS:
https://concurshumorgraficdretslaborals.wordpress.com

L’organització ha detectat que, en 
general, les obres han acostumat 

a denunciar els mateixos temes, el 
més recurrent dels quals ha estat 

l’explotació infantil

Entre d’altres, el jurat estava 
format pel periodista marroquí 

Ali Lmrabet, impulsor represaliat 
de revistes satíriques, i per Jaume 

Capdevila ‘Kap’ 
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Els tres primers premis del cer-
tamen, d’esquerra a dreta, van 

ser obra de Galym Boranvayev, 
Liviu Stanila i ‘Ferran’. A sota, 

tres dels accèssits, obra de 
‘Bobisa’, ‘Ehsan’ i David Vela 
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Quedem amb Jordi Cussà per parlar del seu nou llibre 
Formentera Lady per via telemàtica. Cussà és natural de 
Berga i no baixa gaire a Barcelona, fet que li ha reportat 

molts avantatges i alguns inconvenients: per bé que ja ha publi-
cat més de vuit llibres de qualitat i rellevància, el fet de no mou-
re’s pels cercles literaris de la capital l’ha condemnat a un mig 
ostracisme més que injustificat.

Nascut l’any 1961, l'autor és un testimoni directe del món con-
tracultural a Catalunya, que, per moltíssima gent, va anar associat 
al descobriment de l’heroïna. Ell mateix va cavalcar damunt del 
tatano durant força anys. L'any 2000, poc temps després d’ha-
ver-ne sortit, publicava el seu primer llibre, Cavalls salvatges, una 
referència força explícita a les formes de vida que va fer néixer 
l’heroïna. El debut, evidentment, té molt de biogràfic: “La prio-
ritat de l’autor Jordi Cussà l’any 96/99 era explicar la realitat i els 
traumes de les addiccions de l’època”, comenta. Feia pocs anys 
que l'autor havia deixat l’addicció i hi havia material que calia 
exposar. De fet, qui només llegeixi o hagi llegit Formentera Lady, 
hi veurà un món que costa de trobar en la literatura catalana. 
Sense ser estrictament autobiogràfic, permet entrellucar vivèn-
cies que, segons l'autor: “Són biogràfiques, no necessàriament 
meves, i novel·lades. O sigui que, partint d’un fet real, es modu-
len a mida dels personatges i el context. I també n’hi ha moltes 
d’inventades, que d’això van les novel·les”.

Més enllà de la invenció, Formentera Lady rescata l’ambient 
d’aquesta realitat amagada en el nostre territori. Per a algunes 
lectores, és un món que val la pena rescatar; per a la generació 
nascuda cap a finals dels vuitanta, és un tema encara per desco-
brir. Cussà remarca que Formentera Lady és un exercici literari 

complex: “La prioritat del Jordi actual és progressar com a escrip-
tor. Sempre he cregut que la forma és un 80% de l’obra i el contin-
gut, anant bé, el 20% restant. A Cavalls salvatges, la proporció era 
força més ajustada (posem-hi 60/40) perquè el fons encara em 
regirava les entranyes. El model formal de Formentera Lady, en 
canvi, es podria emmotllar a qualsevol altre argument”.

La concepció formal de la novel·la no devalua la importància 
que hauria de tenir per una generació jove que, com dèiem, des-
coneix aquests ambients de droga i contracultura, dels quals que-
den pocs rastres més enllà de revistes de l’època com El Víbora, 
els còmics de Makoki o les cançons i els poemes del malagua-
nyat Pepe Sales. La informació bàsica que ens n’ha arribat prové 
de pel·lícules i formes musicals, com Trainspotting o The Velvet 
Undeground, que la distància mitifica. Unes distàncies anul·lades 
a l'obra de Cussà, que posa el conflicte al cor de cada casa.

Formentera Lady és més introspectiva que no pas Cavalls sal-
vatges. La novel·la incorpora exemples i reflexions per entendre 
l’addicció, els comportaments i les conseqüències sense prejudi-
cis ni alliçonaments: “Els protagonistes de Cavalls salvatges moren 
gairebé tots abans de complir els 40 anys, de manera que no tenen 
temps ni de superar l’experiència ni d’envellir i explicar-se-la amb 
calma. En aquella època, un tabú assegurava que 'deixar l’heroïna 
era impossible' i vam trigar anys a descobrir que això era una men-
tida esgarrifosa, perquè ens justificava no intentar-ho”.

El pas dels anys permet desentrellar qüestions que en aquell 
moment eren impossibles de sistematitzar. L’addició a l’heroïna 
es pot despenalitzar, per exemple, si s’entén que el cervell fun-
ciona en una consecució d’estímul, plaer i demanda. Tal com 
remarca l'autor: “El sexe crea addicció, fer esport crea addicció 
i mirar la televisió, llegir el diari o escoltar música, com que tot 
prové de l’hàbit, també crea addicció. L’invent de nous estímuls, 
del futbol a les copinyes, per a mi va ser clau per superar l’addic-
ció majúscula i destructiva”.

Jordi Cussà, de cavall 
salvatge a cavall reciclat

L’escriptor de Berga presenta ‘Formentera Lady’. Mirada des de la distància de 
l’explosió de l’heroïna a casa nostra, també és un joc metaliterari complex i reeixit

Misael Alerm Pou
@MisaelAlerm La novel·la incorpora 

reflexions per 
entendre l’addicció a la 
droga sense prejudicis 
ni alliçonaments

D’alguna manera, l’es-
criptor retorna al món 

del seu primer llibre, 
‘Cavalls salvatges’
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Explorar la memòria familiar en contextos d’interès social i his-
tòric resulta un camí fructífer per a aquell cinema petit que 
parteix d’allò testimonial. És el cas d’África 815, premiada a la 

darrera edició del Festival L’Alternativa. Al film, la realitzadora cor-
dovesa Pilar Monsell escruta la figura del seu pare: un metge militar 
que, en la seva joventut, va ser destacat al Sàhara. Allà, segons el 
mateix Monsell, “l’homosexualitat estava a flor de pell” i eren fre-
qüents les relacions amb joves locals. L’autora parteix de fotografies 
i vídeos familiars, i de les memòries personals escrites pel seu pro-
genitor, per aixecar un retrat pròxim d’un ésser humà obsedit per 
trobar un amor romàntic que l’ompli, però que va intentar formar 
una família convencional amb muller i tres criatures.

Complementada per acotacions de la realitzadora, la veu 
principal és la de Monsell pare. No s’inclouen grans conside-
racions sobre el colonialisme ni sobre les dificultats de viure 
l’homosexualitat sota el règim nacionalcatòlic, la transició i 
més enllà. La memòria personal s’imposa a un context històric 

Ignasi Franch
@ignasifranch

Retrat íntim d’un desencaix

Escola de cecs és el segon llibre de poemes de Carles 
Morell, poeta català que va guanyar la cinquantena edi-
ció del premi Amadeu Oller fa tot just un any. Ara, ben 

poc després, Curbet Edicions li edita un nou volum, on fa un 
pas de gegant (el primer no era pas petit) en el món de la poesia 
catalana i s’instal·la de ple entre els imprescindibles a llegir. El 
seu poemari ens remet de seguida a José Saramago (recordem 
el seu Assaig sobre la ceguesa), a Paul de Man i a tants altres 
autors (escriptors i crítics) que han vessat tinta sobre el tema 
de la visió i de la ceguesa. Morell fa forat convertint el poeta en 
algú que es mou a les palpentes, buscant qui sap què sabent 
que no arribarà enlloc –de fet, sabent que, si algun dia hi arri-
bés, hauria de deixar-ho córrer.

Així, el llibre s’articula en tres parts diferenciades. La pri-
mera, que és la que ocupa el gruix més important de poe-
mes, és “Vida”. La segona es titula “Llenguatge” i precedeix 

La poesia com a moviment 
a les palpentes
Misael Alerm Pou
@MisaelAlerm

RESSENYES

que condiciona, que és rellevant, però roman en segon pla. El 
protagonista es descriu com una persona delerosa d’estimar i 
de fer-ho mitjançant joves africans. Les relacions, enrarides per 
les desiguals economies, edats i procedències, són evocades 
de manera més aviat autocomplaent. Els records de joventut 
al Sàhara semblen un paradís perdut, al qual no es pot retor-
nar encara que s’intenti. I les temptatives successives deixen 
cicatrius personals i familiars, però, a diferència de propostes 
com O futebol, no sembla que hi hagi espai per a retrets més o 
menys subtils. Tampoc per als judicis morals. El projecte pro-
jecta un desig de comprensió intergeneracional, no sols a través 
del material d’arxiu, sinó també del diàleg directe. Es basa en 
una certa proximitat que difícilment esdevé impúdica. I sugge-
reix una certa sintonia paternofilial en el gust d’immortalitzar 
la part més personal de les vides.

CINEMA

África 805
Directora i guionista: Pilar Monsell
Gènere: Documental
Durada: 66 minuts

la tercera i última, “Amor”. Morell disposa damunt la taula la 
importància que té el tractament dels temes en la literatura i ho 
constata posant el llenguatge com a tema central. L’ambivalèn-
cia i la necessitat de l’eina de comunicació bàsica de l’espècie 
humana, que es mou entre els límits i les oportunitats que ens 
dóna, justifica la seva presència al poemari, fent de pont que 
s’ensorra. El llenguatge ens diu, diu la vida i diu l’amor, però 
també ens impedeix dir (o ens fa mal dir) un munt de coses. 
Molts dels poemes de la primera secció, per exemple, podrien 
correspondre a la segona o la tercera. De fet, els poemes for-
men part d’un tot que és el volum, que procura ser unitari. 
L’ordre podria haver estat un altre, però és aquest; i, d’aquesta 
manera (d’aquesta també), resulta articulat d’una manera arti-
ficiosament natural.

LLIBRE

Escola de cecs
Autor: Carles Morell
Editorial: Curbet
Pàgines: 68



A causa de la teva afectació, coneguda com la 
malaltia dels ossos de vidre, reps una petita pres-
tació. Com és la teva vida?

He passat de rebre 337 euros a 280, de manera que només he 
pogut comprar un dels dos audiòfons que necessito. Cadas-
cun val 2.500 euros i, sense una nova ajuda, difícilment podré 
tenir l’altre. Sobretot tenint en compte que el PP preveu eli-
minar les partides referents a les pròtesis ortopèdiques. A 
banda que, com la resta de persones amb mobilitat reduïda, 
m’he de pagar els desperfectes de la cadira de rodes. Mante-
nir-ne una és caríssim. Només una bateria costa 500 euros: 
si deixa de funcionar i no t’ho cobreix la garantia, te n’has de 
fer càrrec pel teu compte.

La teva situació és similar a la de la majoria de persones 
amb dependència?
Hi ha gent que està pitjor. Fins a l’extrem que, arran del copa-
gament implantat pel PP al País Valencià després de les retalla-
des, només reben vint euros de prestació (un 90% per sota de 
l’estipulat). Amb aquestes quantitats, sobreviure és un miracle.

Qui s’aprofita d’aquestes retallades?
Hi ha sectors que fan negoci amb la llei de la dependència. Entre 
ells, alguns polítics vinculats al Partit Popular, com l’exconseller i 
expresident de les Corts Valencianes, Juan Cotino, que l’any 2009 
va obtenir quinze milions d’euros dels fons públics, amb els quals 
el govern va promoure les residències concertades. Gràcies a això, 
Cotino ha triplicat el negoci dels seus geriàtrics. Així és com els 
governs del PP han enriquit personatges del seu entorn, a costa de 
retirar les ajudes a les persones amb dependència.

Dins el vostre col·lectiu, qui n’ha sortit més perjudicat?
Les grans oblidades són les persones amb malalties mentals. En 
general, no reben cap mena d’ajuda, tot i que precisament són 
les més necessitades perquè no es poden valdre per si mateixes.

Algunes veus consideren que la llei de la dependència, 
aprovada el 2006 pel govern socialista de Rodríguez Za-

patero, va néixer molt coixa. Què en penses?
Es va fer sense calcular-ne les partides. Tot i així, si s’apliqués 
bé, crearia llocs de treball a partir de les cotitzacions a la Segu-
retat Social que s’obtindrien. Al País Valencià, el PP ha fet una 
aplicació nefasta de la llei per manca de sensibilitat amb els 
dependents i perquè ens veu com una llosa de la qual no pot 
treure benefi cis. El cas és que milers de persones continuen 
esperant la prestació, amb els perjudicis que això els ocasiona.

Creus que han servit d’alguna cosa les acampades i al-
tres protestes que has impulsat?
Han permès demostrar el valor de la desobediència per com-
batre les injustícies. També han servit per denunciar l’ús per-
vers del nostre col·lectiu per part d’alguns partits. La majoria 
s’han omplert la boca de promeses i, passades les eleccions, 
s’han oblidat de nosaltres.

En quins aspectes caldria canviar aquesta llei perquè 
fos més justa?
Primer, caldria agilitzar els tràmits administratius per desblo-
quejar el tap que hi ha en la concessió de les prestacions. Per 
exemple: jo tinc un grau 2 de dependència, però, en canvi, la 
meva discapacitat reconeguda és del 85%, cosa que implica-
ria un altre grau. Això passa perquè els informes els redacten 
persones de l’administració que no són especialistes en aquest 
àmbit, en lloc de fer-ho els facultatius. Una irregularitat que 
s’ha d’acabar, igual que el menyspreu als malalts mentals.

Veurem aviat una reforma legislativa que incorpori 
aquestes demandes?
Almenys, el nou govern valencià hi sembla disposat, mal-
grat els problemes derivats de la crisi. Cal tenir en compte 
que, si per a la resta de població ja és complicat trobar sor-
tides laborals, imagineu-vos pel col·lectiu de discapacitats. 
En qualsevol cas, no deixarem d’exigir al carrer i a les ins-
titucions, també a les europees, allò que ens resulta essen-
cial. Perquè no volem caritat ni fer pena, tan sols que es 
garanteixin els nostres drets.

Àlex Romaguera
@AlexRomaguera

“Hi ha sectors que fan negoci 
amb la llei de la dependència”

/ EVA RIPOLL

inDirecta

Elvira Murcia
Membre del col·lectiu 
de dependents del País 
Valencià

Elvira Murcia pateix osteogè-
nesi imperfecta, una malaltia 
de naixement que l’obliga a 
desplaçar-se en cadira de 
rodes. Amb 43 anys, aquesta 
dona de València depèn de 
la seva mare per cobrir les 
necessitats més peremp-
tòries. Com ella, milers de 
persones han vist escurçades 
les ajudes previstes a la llei 
de la dependència aprovada 
l’any 2006. Una norma que, 
arran de les últimes retalla-
des decretades pel PP, ha 
deixat el col·lectiu de perso-
nes amb diversitat funcional 
absolutament desemparat i 
al llindar de l’exclusió social. 
El setembre de 2012, Murcia 
es va encadenar a les portes 
de les Corts Valencianes i, 
més tard, va irrompre en una 
sessió plenària per recriminar 
a l’aleshores president de 
la cambra, Juan Cotino, els 
seus negocis a costa d’una 
població oblidada per les 
autoritats. Més enllà de fer el 
corcó, aquesta membre del 
col·lectiu de dependents del 
País Valencià malda perquè 
la gent com ella sigui atesa 
amb la dignitat que hauria de 
prevaldre en qualsevol socie-
tat democràtica.


